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اقتصادی

در حالی که دلار بی تفاوت به سخنان رییس جمهوری آمریکا عبور کرد اما 
کارشناسان اقتصادی می گویند اگر دولت بازار را مدیریت نکند، این احتمال 

وجود دارد که نرخ ارز روند افزایشی پیدا کند . 
به گزارش ایرنا، خیز نرخ ارز در بازار از چند روز گذشته شروع شد وبه بیش از 4 
هزار تومان رسید. عوامل مختلفی برای این رشد قیمت مطرح شد که مهم ترین 
آنها افزایش تقاضا به دلیل نزدیک شدن به ایام اربعین حسینی و سفر به عتبات 

عالیات، تهدیدات ترامپ، جبران کسری بودجه ، عرضه نشدن ارز در بازار بود.
اما روز گذشته با تثبیت نرخ ارز در بازار دیدیم که دلیل این افزایش قیمت ها 
هیاهوی آمریکایی ها نبوده است. از سوی دیگر »محمدباقر نوبخت« سخنگوی 
دولت هم این اطمینان خاطر را به فعالان اقتصادی داد که دولت به دنبال افزایش 
نرخ دلار نیست و این گفته که دولت خواهان افزایش نرخ ارز است، تهمت است. 
نوبخت افزود: دولت با کاهش ارزش ریال در برابر دلار متضرر خواهد شد و 
سیاست دولت کنترل نرخ ارز شناور و مهار تورم بوده و با کاهش غیرمنطقی 

ارزش ریال در برابر دلار مخالف است . 
و در حالی که عده ای بر این باور هستند که رشد نرخ دلار برآمده از ساز و کار 
بازار است و وقت آن رسیده که دلار به قیمت واقعی خود برسد و این شرایط 
بازار می تواند بستر یکسان سازی نرخ ارز را فراهم سازد. اما در مقابل عده ای هم 
معتقدند بانک مرکزی باید با مدیریت بازار، نوسانات نرخ ارز را کنترل کند چرا 
که آثار تورمی در سایر بخش های اقتصادی خواهد داشت و پیش بینی پذیری 

بازارها را از بین خواهد برد.
اما موضوع مهم این است که دلار چهار هزار تومانی تا چه زمانی در بازار دوام 
خواهد داشت و آیا پس از این به بهانه های شروع سفرهای ژانویه )سال نو 
میلادی(، ادامه انتشار اخبار درباره سرنوشت برجام، گرانی های شب عید و... 
سمت و سوی نرخ ارز همچنان صعودی خواهد بود؟ کارشناسان در پاسخ به این 
سوال می گویند که اگر بانک مرکزی وارد بازار نشود، دلار در سطح قیمتی 4 

هزار تومان باقی خواهد ماند.
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا در این خصوص با »حمیدرضا برادران 

شرکاء« و» هادی حق شناس « کارشناسان ارشد اقتصادی به گفت وگو نشسته 
است . 

**بانک مرکزی مدیریت نکند، دلار تا شب عید گران می ماند
»حمیدرضا برادران شرکا« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا 
درباره نوسانات نرخ ارز در بازار در چند روز گذشته اظهار داشت: نوسان نرخ ارز 
چیز عجیبی نیست و در همه دنیا شاهد این نوسانات هستیم اما عجیب این است 
که چرا بانک مرکزی در این شرایط بازار را کنترل نمی کند. نوسان نرخ ارز با هر 
دلیلی از جمله شروع سفرهای اربعین، سفرهای ژانویه، انتشار اخبار سیاسی و ... 

این وظیفه بانک مرکزی این نوسانات را مدیریت کند.
وی با تاکید بر اینکه مدیریت بازار با مداخله در آن متفاوت است، گفت: دخالت 
در بازار زمانی رخ می دهد که در بازار قیمت های تعادلی بسیار بالا است و 
دولت بدون هیچ منطقی دخالت هایی را انجام می دهد اما در حال حاضر بخش 
عمده ای از منابع ارزی در اختیار و کنترل بانک مرکزی است و بازار سهم بسیار 
ناچیزی از آن دارد.  این کارشناس اقتصادی ادامه داد: بازار آزاد تاثیر بسیار 
محدودی در مدیریت عرضه و تقاضا دارد و از سوی دیگر این تکلیف برنامه ششم 
است که نرخ ارز به صورت مدیریت شده شناور باشد و این مدیریت وظیفه قانونی 

بانک مرکزی است. 
برادران شرکا با پیش بینی بازار ارز تا پایان سال، گفت: به طور قطع اگر بانک 
مرکزی بازار را کنترل نکند، خیز نرخ دلار تا شب عید ادامه خواهد داشت. دائما 
عواملی به وجود می آیند که منجر به افزایش قیمت ارز شوند و در این میان 

موضوع مهم مدیریت بازار است. 
این کارشناس بازار ارز با تاکید بر اینکه نرخ دلار به تمام بازارهای کالایی و 
خدماتی کشور سیگنال می دهد، اظهار داشت: با افزایش نرخ دلار تمام بازارهای 
داخلی دچار گرانی می شوند و حال اگر حتی نرخ دلار کاهش پیدا کند آثار 
تورمی ایجاد شده ناشی از افزایش قیمت ان در سایر بازارها از بین نمی رود چرا 
که قیمت ها حالت چسبندگی دارند. به همین دلیل است که مدیریت بانک 

مرکزی از سوی دولت بسیار حائز اهمیت است. 

برادران شرکا با تاکید بر ضرورت اجرای سیاست یکسان سازی نرخ ارز، گفت: 
بانک مرکزی 4 سال است که قصد یکسان سازی نرخ ارز را دارد اما تا کنون پس 
از گذشت این مدت نسبت به اجرای این سیاست پولی ومالی اقدام نکرده است 
و معتقد هستم که دلایل ذکر شده برای این تاخیر منطقی نیست. اجرای این 

سیاست می تواند در منطقی شدن نرخ ارز موثر باشد. 
وی افزود: اگر تعیین نرخ ارز به یک بازار غیرمتشکلی که سهم زیادی از بازار ارز 
ندارد وگذار شود این یک سهل انگاری است و می تواند پیامدهای منفی برای 

سایر بخش های اقتصادی داشته باشد. 
 ** انباشت تورم قیمت ارز را تعدیل می کند 

با گروه  اقتصادی در گفت وگو  همچنین »هادی حق شناس« کارشناس 
پژوهش و تحلیل خبری ایرنا با بیان اینکه در مقایسه بازار ارز در شهریور 1396 
با مدت مشابه یک سال قبل از آن شاهده می کنیم که نرخ ارز در این مدت 
تقریبا ثابت بوده است، گفت : در کشورمان در آستانه ایام اوج سفرهای خارجی 
نوسانات مختصری در قیمت ارز مواجه می شویم اما تغییرات قیمتی عوامل 

بسیر متعددی دارد. 
وی با اشاره به ثبات قیمت ارز در طول یک سال گذشته ادامه داد: نرخ ارز در 
شرایطی تقریبا ثابت بوده که در طول چهار سال گذشته تورم انباشته وجود 

داشته که این تجمیع باید در تعدیل نرخ ارز تخلیه شود.
حق شناس درباره علت تخلیه نشدن تورم انباشته در نرخ ارز طی چهار سال 
گذشته ، گفت: دلیل اول خوشبینی مردم به ثبات اقتصادی با اسقرار دولت 
یازدهم بوده است. امضای تفاهمنامه برجام و آثار آن در دوران پسابرجام دلیل 
دوم و دلیل سوم آن، کنترل سیاست های ارزی بانک مرکزی است وگرنه به طور 
قطع قیمت ارز باید با فرمول مابه تفاوت میانگین تورم داخلی و تورم خارجی 

تعدیل می شد. 
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که آیا احتمال درجا زدن دلار در 
نرخ 4 هزار تومان وجود دارد، اظهار داشت: به نظرم اگر دولت در بازار ارز دخالت 

نکند، دلار در نرخ بالای چهار هزار تومان باقی خواهد ماند.
وی تاکید کرد: هر اقدامی از سوی دولت به معنای مداخله نیست اما نوع 
سیاست دولت می تواند بسیار متفاوت باشد. اگر دولت از این فرصت استفاده کند 
و سیاست یکسان سازی نرخ ارز به اجرا برسد به طور قطع عملیاتی شدن این 
سیاست به نفع اقتصاد ملی خواهد بود. البته دولت سال گذشته فرصت اجرای 
سیاست یکسان سازی نرخ ارز را داشت و باید نسبت به اجرای آن اقدام می کرد 

و جلوی رانت بازار ارز را می گرفت. 
** پیش بینی ناپذیری فضای اقتصادی با نوسان نرخ ارز 

نرخ ارز یکی از شاخص های مهم اقتصاد کشور محسوب می شود که نقش 
تعیین  کننده  در عملکرد حوزه های مختلف اقتصاد دارد حال اینکه هر چه نرخ 
ارز ثبات بیشتری داشته باشد، قدرت پیش بینی و آینده  نگری را برای سرمایه 
گذاران و فعالان اقتصادی افزایش می  دهد. مهم ترین پیامد افت و خیز نرخ ارز 
به ویژه دلار هم در پیش بینی پذیری اقتصاد و وضعیت بازارهای مختلف خود 
را نشان می دهد و یکی از مهم ترین دستاوردهای دولت یازدهم در طول چهار 
سال گذشته ثبات اقتصادی بوده که بخشی از آن به واسطه ثبات نرخ ارز بوده 
است.  طبق گفته کارشناسان، نرخ ارز تابعی از عرضه و تقاضای این کالا در بازار، 
تابع میزان تورم داخلی و خارجی و همچنین متاثر از تغییرات قیمتی است که 
در بازارهای داخلی و جهانی ایجاد می  شود. حال اینکه یکی از راهکارهای دفع 
نوسانات نرخ ارز، یکسان سازی قیمت ها است و اگر به دنبال ثبات در بازار ارز 
هستیم، دولت باید هر چه سریع تر نسبت به یکسان سازی نرخ ها در بازار اقدام 
کند. به طور قطع مم ترین مزیت تثبیت نرخ ارز در کاهش ریسک در برنامه 
 ریزی آینده برای سرمایه گذاری است و این می تواند باعث ورود سرمایه های 
داخلی و خارجی به بازارهای مولد شود همان چیزی که تکلیف برنامه ششم 

توسعه و سیاست های اقتصاد مقاومتی است. 

چرا ارز تب کرد ؟

 بازار در انتظار یکسان سازی نرخ ارز 
عضو هیأت مدیره بانک ملی ایران :

شعبه پاریس بانک ملی به سیستم یکپارچه 
پرداخت یورو متصل شد 

عضو هیأت مدیره بانک ملی ایران گفت: پس از چندین ماه پیگیری مستمر، شعبه 
پاریس این بانک به صورت مستقیم به عضویت سیستم پرداخت اروپا )تارگت 2( 

متصل شد. 
غلامرضا پناهی اظهار داشت: سیستم پرداخت 'تارگت' نهاد پولی حوزه یورو یا همان 
Euro system متشکل از بانک مرکزی اروپا و بانک های مرکزی کشورهای عضو 
اتحادیه اروپاست که از طریق بانک مرکزی هر کشور به بانک های حاضر در اتحادیه 
اروپا، امکان انتقال وجه را به صورت آنی و فراتر از مرزهای جغرافیایی آن ها می دهد.

وی اظهار کرد: شعبه پاریس بانک ملی ایران در فرانسه در دوران قبل از تحریم به 
واسطه یک کارگزار امکان نقل و انتقال وجوه را داشت و عضو مستقیم این سیستم 
پرداخت نبود، اما اکنون به صورت مستقیم به عضویت سیستم پرداخت تارگت درآمده 
است.پناهی تاکید کرد: شعبه پاریس آمادگی ارائه خدمات بانکی را در حوزه اروپا دارد.

به گزارش ایرنا، اتصال بانک های ایران به سیستم پرداخت اروپا، از مهمترین 
دستاوردهای برجام در حوزه بانکی و مالی به شمار می رود که از دی ماه 94 در 

دستور کار شعب بانک های ایرانی در اروپا قرار گرفته است.
بر این اساس، آذر ماه پارسال ملی بانک پی.ال.سی )PLC - سابسیدری بانک ملی 
ایران( در لندن به نظام پرداخت تارگت 2 )Target 2( متصل و امکان انجام نقل و 

انتقال به ارز یورو در منطقه اروپا توسط ملی بانک لندن فراهم شد.
در نظام های پرداخت یورویی تارگت 2، بانک های تجاری کشورهای اروپایی عملیات 
پرداخت و تسویه را از طریق یکی از بانک های مرکزی اروپایی انجام می دهند.پیش از 
آن نیز بانک بین المللی پرشیا در انگلیس از طریق بانک مرکزی آلمان به نظام پرداخت 

یورو موسوم به »تارگت 2« متصل شده بود.
شعبه فرانکفورت بانک سپه، دیگر بانک ایرانی به شمار می رود که توانسته است پس 

از برجام به نظام تارگت 2 متصل شود.

صادرات برق 25 درصد افزایش یافت 
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی از افزایش 25 درصدی صادرات برق در 6 ماه 

نخست امسال نسبت به دوره مشابه پارسال خبر داد. 
»هوشنگ فلاحتیان« افزود: در 6 ماه نخست پارسال، چهار میلیون و 146 هزار 
کیلووات ساعت برق به کشورهای دیگر صادر شد اما این رقم در نیمه نخست امسال 
بیش از یک میلیون کیلووات ساعت افزایش یافت و به پنج میلیون و 162 هزار 

مگاوات رسید.
وی ادامه داد: ایران با هفت کشور ارمنستان، جمهوری آذربایجان، ترکیه، پاکستان، 
افغانستان، ترکمنستان و عراق و همچنین جمهوری خودمختار نخجوان مبادله برق 

دارد که در این میان به ترکیه، عراق، پاکستان و افغانستان فقط برق صادر می کند.
معاون وزیر نیرو در مورد دریافت مطالبات ایران از عراق گفت: عراق بخشی از 
مطالبات ایران را در چند مرحله پرداخت کرده و باقیمانده مطالبات را نیز به مرور 

پرداخت خواهد کرد.
گزارش های وزارت نیرو حاکی از این است که درآمد حاصل از صادرات برق در 
دولت یازدهم )ازشهریور 1392 تا پایان سه ماهه نخست 1396( با وجود افزایش 

مصرف داخلی، رشد کرد و به سه میلیارد و 373 میلیون دلار رسید.
در دولت یازدهم، 40 میلیارد و 120 میلیون کیلووات ساعت برق به کشورهای 
همجوار شامل جمهوری آذربایجان، پاکستان، افغانستان، ترکمنستان، ارمنستان، 

ترکیه و عراق صادر شد.
میزان صادرات برق در سال های پایانی فعالیت دولت دهم هشت میلیارد کیلووات 

ساعت و درآمد سالیانه حاصل از آن نزدیک به 800میلیون دلار اعلام شده بود.
افزایش صادرات برق ایران در دولت یازدهم در شرایطی محقق شد که مصرف بخش 
خانگی به دلیل افزایش دما با روندی صعودی همراه بود؛ البته ایران با برخی کشورهای 
همسایه مبادله برقی دارد؛ به این معنی که در کنار صادرات، در برخی فصل ها و 
ساعت های شبانه روز از کشورهایی مانند ارمنستان و ترکمنستان برق وارد می کند.
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پادرمیانی ها به نتیجه نرسید

چرا شفر پیراهن استقلال را از قائدی گرفت؟
سرمربی آلمان در اولین اقدام برای تنبیه بازیکنان پرحاشیه تیمش به نظر رفتار 

درستی را با ستاره جوان آبی ها انجام داده است.
مهدی قائدی بعد از بازی با فولاد در رختکن به نشانه اعتراض به خاطر نیمکت نشینی 
پیراهن خود را به زمین کوبید و با الفاظ نامناسب وینفرد شفر را خطاب کرد. قائدی 
که بعد از درخشش در لیگ دسته اول از تیم ایرانجوان بوشهر به استقلال منتقل شده 
است و قاعدتا با سن و سال کم تجربه زندگی در شهر بزرگی مثل تهران را ندارد، 
ممکن است در بدو ورود شفر زیر ذره بین او قرار گرفته بوده باشد. شفر روز گذشته 
اجازه نداد قائدی با تیم تمرین کند و مهمتر این که از او خواست پیراهن استقلال را 
هم از تن خارج کند تا به این شکل به او حالی کند که فعلا لیاقت پوشیدن این پیراهن 
را ندارد. مهدی قائدی بعد از این اتفاق با تیشرت و شلوار گرمکن در گوشه از زمین 
نشست و با چهره ای در هم و به هم ریخته تمرین هم تیمی هایش را تماشا کرد. اما 
نکته جالب ماجرا این بود که روز گذشته افراد زیادی تلاش کردند با پا در میانی مشکل 
قائدی را حل کنند و اجازه تمرین کردن او را بگیرند. از محمد نوری و اکبر کارگر جم 
اعضای کمیته فنی باشگاه استقلال گرفته تا نصرالله عبداللهی سرپرست این تیم اما 
شفر هرگز راه مربی های ایرانی را نرفت و این توصیه ها را قبول نکرد و به کسانی که 
برای پا در میانی پیش او آمده بودند یک جمله قاطع گفت: فعلا نباید در تمرین ما 
شرکت کند، به او بگویید به تیم امید برود. اما قدم بعدی برخورد شفر با مهدی قائدی 
بود، چند دقیقه پیش از پایان تمرین روز گذشته این بازیکن جوان به توصیه جابر 
انصاری به رختکن رفت تا با شفر صحبت کند؛ اما این مربی آلمانی او را به اتاقش راه 
نداد و به مسوولان تیم اعلام کرد که حرفش یکی است و باید به تمرین تیم امید برود. 
جالب این که در عکس هایی که در روزهای گذشته از تمرین استقلال منتشر می 
شد، به نظر رابطه خوبی بین شفر و قائدی برقرار بود؛ اما سرمربی آلمانی با این حرکت 
هشدار مهمی به سایر بازیکنان تیمش داد؛ این که رفاقت  و علاقه شخصی را با کار و 

موفقیت استقلال در هم نمی کند.

انصاری فرد: 

شجاعی سوپر استار تیم ملی ایران است
مهاجم ایرانی المپیاکوس درباره حضور در ترکیب این تیم و مسعود شجاعی به صحبت 

پرداخت.
المپیاکوس )شنبه شب( موفق شد با درخشش کریم انصاری فرد 4 بر 3 پانیونیوس 
را شکست دهد. کریم انصاری فرد توانست دو گل برای تیمش در این مسابقه به ثمر 
برساند تا گلزن ترین لژیونر ایران در این فصل باشد. کریم انصاری فرد بعد از بازی با 
پانیونیوس درباره این بازی، گفت : پیروزی بزرگ و خوبی برابر یک تیم سختکوش به 
دست آوردیم. پانیونیوس یکی از سخت ترین بازی های ما در این فصل بود. به همین 
خاطر می خواهم به هم تیمی هایم تبریک بگویم که توانستیم یکی از بهترین تیم های 
لیگ  یونان را شکست دهیم. بعد از مدت ها به ترکیب ثابت تیمم رسیدم. خدا به من 
کمک کرد که دوران سخت حضورم را در  المپیاکوس تحمل کنم. سخت تلاش کردم 
و خوشحالم که مربی جدید به من اعتماد کرد و من را به  زمین فرستاد و من هم پاسخ 
اعتماد او را دادم. می دانستم که بهترین فرصت در اختیارم است تا ارزش های خودم را 
نشان دهم. من در طی دو ماه گذشته کاملا از تیم کنار گذاشته شده بودم و در حال  
حاضر این را اثبات کردم که از شرایط خوبی برخوردار هستم. انصاری فرد در ادامه  
صحبت های خود  اضافه کرد: برای یک مهاجم سخت است که دو ماه در ترکیب تیم 
قرار نداشته باشد و بعد از دو ماه او را به میدان بفرستند. شرایط بازی با شرایط تمرین 
فرق می کند. خوشبختانه مربی به خوبی از من حمایت کرد و من 90  دقیقه خوب را 
داشتم. از سرمربی به خاطر اعتمادی که به من داشت تشکر می کنم.  مهاجم ایرانی 
لیگ یونان اظهار کرد: من اولین بار به خاطر پانیونیوس به یونان آمدم و وقتی هم که 
به این تیم گل زدم خوشحالی نکردم. برای هواداران این تیم ناراحتم ولی خوشحالم که 
وظیفه ام را به عنوان مهاجم المپیاکوس انجام دادم. مسعود شجاعی هم دیشب یکی 
از گل های تیمش را از روی نقطه پنالتی  برابر پانیونیوس به ثمر رساند. انصاری فرد در 
پایان درباره شجاعی، گفت : شخصیت و کیفیت بازی مسعود مشخص است. او بازیکن 
بزرگی است و همیشه تلاش می کند بهترین بازی ها را برای تیمش و البته برای تیم  
 ملی انجام دهد. مسعود سوپر استار تیم   ملی ایران است. من برای او خیلی خوشحالم. 
او یک رهبر برای تیم است و کاپیتان ما است و من امیدوارم او در زندگی شخصی و 

همین طور زندگی فوتبالی اش موفق باشد.

یک دردسر دیگر برای سرخ ها؛

گره کور در پرونده »گولچ« و پرسپولیس
با گذشت حدود یک سال از شکایت بازیکن استرالیایی و باشگاه پرسپولیس از یکدیگر 
هنوز فدراسیون بین المللی فوتبال حکمی را در مورد اینکه حق با چه کسی است 

صادر نکرده است.
پرونده شکایت آنتونی گولچ از باشگاه پرسپولیس هنوز به مرحله صدورحکم از سوی 
فیفا نرسیده است. چرا که باشگاه پرسپولیس نیز بابت غیبت این بازیکن در تمرینات 
پرسپولیس و فسخ یکطرفه قراردادش از گولچ شکایت کرده است. پندار خمارلو مدیر 
روابط عمومی باشگاه پرسپولیس در این باره گفت: هنوز هیچ حکمی در این خصوص 
به باشگاه پرسپولیس نرسیده است. شرایط پرونده گولچ طوری است که فکر می کنیم 
هم زمان به هر دو شکایت رسیدگی شود. چرا که درباره یک پرونده است و به همین 
خاطر نیازمند زمان خواهد بود. وی در ادامه تصریح کرد: برای همکاری با این بازیکن 
هیچ مشکلی نداشتیم اما گولچ بطور کاملا ناگهانی تصمیم به ترک ایران گرفت و دیگر 
هم برای گرفتن پولش به ایران نیامد. حق خودمان دانستیم که برای دفاع از منافع 
باشگاه از وی شکایت کنیم. حالا هم این موضوع را تا انتها دنبال خواهیم کرد. اینطور 
که به نظر می رسد پرونده مدافع استرالیایی سابق پرسپولیس تبدیل به یکی از پیچیده 
ترین پرونده های حقوقی سرخپوشان در فیفا شده است.  آنتونی گولچ در شکایت خود 
از باشگاه پرسپولیس خواهان پرداخت 120 هزار دلاری قراردادش همراه با غرامت 

تاخیر در پرداخت آن شده است که هنوز فیفا، درباره آن اعلام نظر نکرده است.

یحیی، عالیشاه را به حسینی سپرد
بازیکن باتجربه تراکتورسازی زیر نظر مجتبی حسینی خود را برای نیم فصل دوم 

آماده می کند.
امید عالیشاه هافبک سابق پرسپولیس که نیم فصل سال گذشته برای گذراندن 
خدمت سربازی راهی تراکتورسازی شد، بدشانسی های زیادی را تحمل کرده است. 
محرومیتی که فیفا برای تراکتورسازی از جذب بازیکن جدید در نظر گرفت، مانع 
این شد که عالیشاه بتواند برای سرخپوشان تبریزی به میدان برود. از این رو او حدود 
یکسال است که هیچ مسابقه ای انجام نداده و چون بازیکن سرباز محسوب می 
شود، نمی تواند به تیم دیگری هم بپیوندد. با توجه به اینکه عالیشاه تا آبان 97 سرباز 
تراکتورسازی خواهد بود و پنجره نقل و انتقالاتی این باشگاه نیز نیم فصل باز می شود، 
او می تواند از هفته شانزدهم برای این تیم به میدان برود. به همین خاطر عالیشاه چند 
روزی است به تمرینات تراکتور برگشته و زیر نظر کادرفنی خودش را آماده بازگشت به 
میادین می کند. در تمرینات تراکتور، یحیی گل محمدی وظیفه آماده سازی عالیشاه 
را به مجتبی حسینی، دستیارش داده واین مربی باتجربه هرروز تمرینات ویژه ای را 
برای هافبک سابق پرسپولیس در نظر گرفته تا او به فرم ایده آل خود برگردد و بتواند 

بازی های خوبی را در نیم فصل دوم برای تراکتورسازی انجام دهد.

الریاضیه رقم فروش "منشا" را فاش کرد
روزنامه عربستانی قبل از دیدار برابر تیم فوتبال پرسپولیس به ستایش از گادوین منشا 

پرداخت و قیمت این بازیکن را اعلام کرد.
بعد از محرومیت مهدی طارمی نوبت به قرار گرفتن گادوین منشا در ترکیب اصلی 
پرسپولیس رسید و این مهاجم نیجریه ای امید نخست سرخ پوشان برای گلزنی به 
شمار می آید. روزنامه الریاضیه عربستان قبل از این دیدار از منشا به عنوان امید گلزنی 
پرسپولیس سخن به میان آورد و نوشت: منشا بعد از محرومیت طارمی در ترکیب 
اصلی تیم پرسپولیس به میدان می رود. او سهم بسزایی در حذف کردن الاهلی داشت 
و قیمت فروش او یک میلیون یورو است. دیدار برگشت  تیم فوتبال پرسپولیس برابر 
الهلال در حالی برگزار می شود که تیم عربستانی در دیدار رفت توانست با چهار گل به 

پیروزی برسد تا کار راحتی در دیدار برگشت پیش رو داشته باشد.

هر بازی در نقش جهان، 100 میلیون تومان!

 انتقال بازی های ذوب آهن به قم
باشگاه سپاهان در ازای برگزاری یک بازی در ورزشگاه نقش جهان،  مبلغ 100 میلیون 

تومان از ذوب آهن خواسته است.
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان در نامه ای رسمی آخرین مبلغ اعلام شده جهت استفاده 
تیم فوتبال ذوب آهن از ورزشگاه نقش جهان را برای هر بازی 100 میلیون تومان اعلام 
کرد. ذوب آهن پیش از این ورزشگاه یادگار امام قم را جهت میزبانی خود در مدت زیر 

کشت رفتن ورزشگاه فولادشهر اعلام کرده بود.

دوشنبه -بیست وچهارم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4401

هفته نهم لیگ دسته یک فوتبال ایران، امروز )دوشنبه( با برگزاری 9 دیدار 
پیگیری می شود.

هفته نهم لیگ آزادگان در حالی آغاز می شود که در طول هفته ای که 
گذشت اخباری مبنی بر جدایی محمود فکری از نفت مسجد سلیمان، آن 
هم زمانی  که در صدر جدول رده بندی قرار دارند به گوش می رسید اما پس از 
گذشت یک روز مشخص شد که فکری قصد جدایی ندارد و با برطرف شدن 
اختلافات به کارش در این تیم ادامه می دهد. در بازی های هفته گذشته اتفاق 
عجیبی هم افتاد و طلب کاران باشگاه صبا، هنگام آغاز بازی این تیم مقابل 
شهرداری ماهشهر به ورزشگاه رفته بودند تا با گرفتن لباس و تجهیزات این 

تیم، طلب شان را وصول کرده  باشند.
این هفته دو تیم پایین جدولی راه آهن و صبا به مصاف هم می روند و 
راه آهن که هنوز این فصل پیروزی کسب نکرده امیدوار است که با پیروزی در 
این دیدار بتواند به ادامه فصل و بقا در لیگ یک امیدوار باشد. با توجه به بازی 
دشوار ایران جوان رده هفدهمی مقابل گل گهر سیرجان، راه آهن این شانس 

را دارد تا با پیروزی در این دیدار از انتهای جدول جدا شود.
شهرداری تبریز - نفت مسجد سلیمان

نفت مسجد سلیمان در پایان هفته ای پرحاشیه باید در خانه یکی از 
تیم های پایین جدول به میدان برود. شهرداری تبریز هفته گذشته مقابل 
یکی دیگر از تیم های بالای جدول یعنی نساجی مازندران شکست خورد 
تا نتواند در جدول صعودی داشته باشد و در همان رده پانزدهم جدول 
رده بندی باقی بماند. تیم صدرنشین رقابت های لیگ یک هم، هفته هشتم 

در خانه کار سختی مقابل ملوان داشت و در حالی که خودش را با دو 
گل شکست خورده می دید، با درخشش میلاد میداوودی و دبل این ستاره 
پیشین استقلال توانست به بازی برگردد و بازی را به تساوی بکشد تا یک 
شکست خانگی دیگر برایش ثبت نشود. مسجد سلیمانی های 17 امتیازی 
دیگر حاشیه امنیت خوبی در بالای جدول ندارند و بادران، نساجی و برق 

جدید 16 امتیازی را پشت سر خود می بینند.
برق جدید شیراز - بادران تهران

دو تیم هم امتیاز و بالانشین لیگ یک این هفته یکی از بازی های مهم این 
رقابت ها را برگزار می کنند. برق جدید که فصل را با شکست آغاز کرد در 
ادامه راه با داود مهابادی اوج گرفت و با پیروزی مهم هفته گذشته در خانه 
ماشین سازی تبریز توانست خودش را به جمع مدعیان اضافه کند. البته 
شاگردان مهابادی این هفته در خانه کار آسانی ندارند و باید پذیرای بادران 
یکی از آماده ترین تیم های لیگ یک باشند. بادرانی ها هفته گذشته نتوانستند 
در خانه مقابل خونه به خونه پیروز شوند و فرصت صدرنشینی را از دست 
دادند. محمد ربیعی، سرمربی این تیم می داند که در حال حاضر و با حواشی 
که پیرامون نفت مسجد سلیمان وجود دارد، بهترین فرصت را برای رسیدن 

به صدر جدول دارد و نباید این فرصت طلایی را از دست بدند.
در حال حاضر بادران و برق جدید 16 امتیازی هستند اما برحسب تفاضل 
گل در رده دوم و چهارم جدول رده بندی قرار گرفته اند. هر دو تیم این شانس 
را دارند که با پیروزی در این دیدار و نتیجه نگرفتن نفت مسجد سلیمان در 

دیگر دیدار این هفته به صدر جدول رده بندی برسند.

مس کرمان - نساجی مازندران
مس کرمان هفته گذشته یک بازی 6 امتیازی را مقابل اکسین البرز پیروز 
شد تا با پایین کشیدن این تیم در جدول رده بندی به رده پنجم برسد و 
خودش را بیش تر از قبل به صدر جدول نزدیک کند. آن ها که امسال با نخعی 
فراتر از انتظار ظاهر شده اند این هفته هم دوباره در خانه پذیرای یکی دیگر 
از تیم های مدعی لیگ آزاداگان هستند و کار سخت تری نسبت به هفته قبل 
دارند. نساجی مازندران این فصل خیلی بیش تر از فصول گذشته امیدوار به 
شکستن طلسم نرسیدن به لیگ برتر هستند و می دانند که با مهدی پاشازاده 
این امر خیلی قابل دسترس است. آن ها هم مانند مس کرمان با برد پا به این 
دیدار می گذارند. این تیم هفته  گذشته با پیروزی خانگی دو بر صفر مقابل 

شهرداری تبریزبه کرمان می روند.
در حال حاضر مس کرمان 15 امتیازی و در رده پنجم و نساجی 16 
امتیازی و در رده سوم جدول رده بندی قرار گرفته است. هر دو تیم شانس 

صعود به صدر جدول رده بندی را دارند.
برنامه کامل هفته نهم لیگ دسته یک به شرح زیر است:

* خونه به خونه مازندران - ماشین سازی تبریز - ساعت 15:00 ورزشگاه 
هفتم تیر بابل

سیدمهدی سیدعلی - اسد حاج محمدی - جعفر مهاجر - عباس مهدی 
زاده - ناظر: حبیب الله شیرازی

* آینده سازان برق جدید شیراز- بادران تهران - ساعت 15:00 ورزشگاه 
حافظیه شیراز

مهدی مرجانزاده - محمدحسن محمدی - علی ملامحمدی - عقیل 
جهانبازی - ناظر: علی اکبرجهانی

* راه آهن تهران- صبای قم - ساعت 15:00 ورزشگاه راه آهن  اکباتان تهران
سعید رحیمی مقدم - امیر مبشر - محمدعلی رضایی - شبیر بهروزی - 

ناظر: محمدرضا فلاح
* ملوان بندرانزلی - آلومینیوم اراک - ساعت 15:15 ورزشگاه تختی انزلی

علی صفایی - هادی طوسی - حسینعلی عابدی - رضوان سرشار - ناظر: 
حسین عرب براقی

* شهرداری تبریز- نفت مسجدسلیمان - ساعت 15:15  ورزشگاه یادگار 
امام تبریز

رضا عادل - علی اکبر عظیم پور - محمد شاکر - مهرداد خسروی - ناظر: 
صادق نوری

* اکسین البرز- مس رفسنجان - ساعت 15:15 ورزشگاه انقلاب کرج
علی میرغفاری - محسن بابابی - حمیدرضا آذرنیاد - مرتضی عابدی - ناظر: 

کریم اصغرزاده
* مس کرمان - نساجی مازندران - ساعت 16 ورزشگاه امام علی کرمان

امید سعیدفر - رحیم حاجی پور - ولی الله کاوسی - وحید مالکی - ناظر: 
نادر جعفری

* شهرداری ماهشهر - فجرسپاسی شیراز - ساعت 16:15 ورزشگاه شهدای 
ماهشهر

حسین زیاری - مهدی سیفی - جواد قنبریان - میثم حیدری - ناظر: بابک 
وسیله بر

* گل گهر سیرجان- ایرانجوان بوشهر - ساعت 16:15 ورزشگاه اختصاصی 
گل گهر سیرجان

روح اله شریفی - محمدرضا طالبی - حمید نادری - پیام ساری اصلانی - 
ناظر: رامین عرفانیان

هفته نهم لیگ دسته یک فوتبال ایران

دوئل ۶ امتیازی بالانشینان به امید سقوط شاگردان فکری

سرمربی کروات سرخپوشان که در بازی رفت با عملکرد 
دور از انتظار تیمش یک شکست 4 گله برایش به ارمغان 
آمد، اکنون چشم به 90 دقیقه جدال برگشت دوخته است.

پرسپولیس که با ارائه نمایشی قابل توجه و برخلاف دیگر 
نمایندگان فوتبال ایران توانسته بود با حضور در جمع چهار 
تیم برتر آسیا شرایط فوق العاده ای برای دستیابی به مجوز 
فینال آسیا به خود اختصاص دهد، پشت دیوار الهلال ماند و 
90 دقیقه ابتدایی بازی رفت را با 4 گل خاتمه داد تا اکنون 
کار سخت و غیرممکنی برای جدال برگشت پیش روی خود 

داشته باشد.
با این حال بازیکنان و کادرفنی و همچنین هواداران و 
مدیریت این باشگاه نمی خواهند شکست را بپذیرند و چشم 
به بازی برگشت و جبران 4 گل دوخته اند. برانکو که از ترس 
بازیکنانش بعد از این شکست سنگین آگاه شده است روز 
گذشته بارها به تهییج آنها پرداخت و با جمله آنها غول 
نیستند و نباید اینگونه تصور کنید و مطمئنا آنها هم از پوست 
و استخوان هستند سعی در ایجاد باور در بین شاگردانش 
داشت. تمرینات تاکتیکی پرسپولیس روز گذشته بیشتر 

اختصاص به غافلگیر کردن حریف داشت.
برانکو چشم انتظار سوت های داور عمانی

مهمترین نکته ای که برانکو روی آن تاکید داشت استفاده 
بهینه از سوت های احمد ابوبکر در جدال روز سه شنبه بود. 
سرمربی کروات سرخپوشان که در بازی رفت از تقابل نفر به 
نفر شاگردانش با حریف سودی نبرد، اکنون منتظر این است 
تا آنها بتوانند بهترین استفاده را از شروع مجددهای بازی 
ببرند. استفاده از ضربات ایستگاهی پشت محوطه جریمه، 
ضربات کرنر و البته پرتاب اوت های وحید امیری از نکاتی 
بود که بارها تکرار شد و مدت زیادی از تمرین این تیم را به 

خود اختصاص داد.
اوت  پرتاب  در  مثبتی  از خصوصیات  که  امیری  وحید 

متفاوت خود  پرتاب های  با  بخش  این  در  است  برخوردار 
که  داشت  برعهده  را  الهلال  مدافعان  غافلگیری  وظیفه 
علی علیپور و گادوین منشا باید در آن نقش ویژه ای را ایفا 
می کردند. منشا به عنوان مهاجم سرخپوشان باید جلوی 
دروازه مانع از دید دروازه بان و به صورت حرفه ای و بدون 
خطا مانع از خروج از دروازه اش می شد تا علیپور با در اختیار 
گرفتن توپ و چرخش آن را به سمت دروازه بزند یا به دو 
بازیکن شوتزنی که پشت محوطه جریمه استقرار یافته اند قرار 

دهد )کمال کامیابی نیا و محمد انصاری(.
در ضربات کرنر نیز به واسطه خروج های مطمئنی که 
معیوف در جدال رفت به نمایش گذاشت سرخ ها بیشتر روی 
ضربات کوتاه و ترکیبی اصرار داشتند که با حرکاتی ترکیبی 
به پاس پشت محوطه جریمه و سود بردن بازیکنان شوتزن 

ختم می شد.
ضربات ایستگاهی نیز به همین شکل بود و تنها منشا اجازه 
ضربه مستقیم به دروازه را داشت و دیگر بازیکنان باید نقش 
پاسور را ایفا می کردند و بهترین تصمیم برای مقصد توپ 
خود را در نظر می گرفتند تا بهترین سود را از آن ببرند. 
هرچند در غیاب مهدی طارمی همچنان خط حمله این تیم 
در تمرینات نیز هیجان انگیز نیست و ساده ترین روش ها برای 

دستیابی به دروازه را طی می کنند.
سیدجلال و شجاع در نقش گلزن؟

احتمالی  میانی  مدافع  دو  ایستگاهی  ضربات  تمام  در 
پرسپولیس برابر الهلال وظیفه اضافه شدن به باکس محوطه 
جریمه حریف را برعهده داشتند. سیدجلال حسینی که با 
بازگشت به تمرینات گروهی برابر الهلال قادر به همراهی 
پرسپولیس خواهد بود با توجه به شرایط فنی و فیزیکی از 
قابلیت خوبی روی استفاده از ضربات سر برخوردار است و 
شجاع خلیل زاده نیز در این فصل در قامت مدافع شرایط 
خوبی از حیث گلزن در اختیار داشته است. موضوعی که 

برانکو امیدوار است حداقل یکی از گل های بازی رفت توسط 
آنها جبران و شرایط برای تیمش آسانتر شود.

ربیع خواه و کمال در کنار هم
زوج موفق میانه زمین پرسپولیس برابر استقلال خوزستان 
برابر الهلال عربستان نیز به کار گرفته خواهند شد و کمال 
کامیابی نیا و محسن ربیع خواه با پست تخصصی هافبک 
دفاعی و البته با شرح وظایف متفاوت اعلام شده توسط برانکو 
ایوانکوویچ خود را مهیای این جدال کردند. ربیع خواه باید با 
کمترین فاصله ممکن با خط دفاعی تیمش و پوشش مناسب 
آنها مانع از شکل گیری حملات حریف می شد و وظیفه 
پاس های بلند به کناره ها را برعهده داشت. کامیابی نیا نیز 
کمی جلوتر از شماره 18 سرخپوش وظیفه کم کردن فاصله 
خطوط بین بازیکنان تهاجمی و تدافعی را برعهده دارد و 
جنگ های میانه میدان برعهده او خواهد بود و باید از فرصت 

استفاده از ریباندها نیز سود ببرد.
کناره ها گلساز می شوند؟

با حضور محمد انصاری در سمت چپ دفاعی و صادق 
محرمی در سمت مخالف و البته سرعت و تکنیک جالب 
توجه این دو برای عبور از مدافع مستقیم و حرکات طولی 
بیشترین انتظار برای ارسال پاس های طلایی از سوی آنها 
می رود. محمد انصاری که بعد از مدت ها با توجه به بازگشت 
سیدجلال و شکل گرفتن زوج او با شجاع خلیل زاده این 
فرصت را خواهد داشت تا در پست ایده آل خود به میدان 
برود، بزرگترین شانس ایجاد موقعیت گل و حتی ضربه به 
سمت دروازه را خواهد داشت و اگر در شرایط بدنی و روحی 
مناسب باشد می توان از او انتظار موفقیت در این جدال را 

داشت.
منشا و علیپور چشم انتظار مسلمان و امیری

و  منشا  گادوین  برای  طلایی  پاس های  ارسال  وظیفه 
علی علیپور برعهده محسن مسلمان و وحید امیری است. 

بازیکنانی که رابطه خوبی با دو مهاجم تیم خود دارند و این 
بهترین شرایط را برای سود بردن از فرصت ها در اختیار آنها 
قرار می دهد. مهمترین نکته ای که باید ترکیب پرسپولیس 
برای مقابله با الهلال در ذهن داشته باشد، دوری از فاصله 
بیش از حد بین بازیکنان و خطوط است. اتفاقی که در جدال 
رفت و حتی بیشتر بازی های این فصل پرسپولیس ضربات 
جبران ناپذیری را متوجه آنها کرد و برانکو در بخش ابتدایی 
تمرینات روی این اصل کار کرد و بارها با جابجایی بدون توپ 
و تنها با دستور مرور شد. برانکو با اعلام اینکه با حرکت تیمی 
هر بازیکن باید چه تاکتیک و فضایی را برای عدم اجازه نفوذ 
به حریف در دستور کار قرار دهد، به بهترین شکل آنها را در 
جریان وظایف خود قرار داد و باید دید در نهایت در جدال 

برابر الهلال آنها چه خواهند کرد.

 دید زدن آخرین تمرین پرسپولیس در تهران

تغییرات و تفکرات جدید برای ایستگاه کردن الهلال!

تحت  )یکشنبه(  روز  پرسپولیس  فوتبال  تیم  هافبک 
دلیل  به  که  احمدزاده  فرشاد  گرفت.  قرار  جراحی  عمل 
مصدومیت در اختیار برانکو نیست و برای دیدار برگشت 
پرسپولیس مقابل الهلال عربستان در بازی برگشت مرحله 
یک چهارم لیگ قهرمانان آسیا به همراه تیم به عمان نرفته, 
روز )یکشنبه( تحت عمل جراحی قرار گرفت. دکتر شهرام 
عرفانیان دانشور از دوستان فرشاد که این جراحی را بر عهده 
داشت، عمل را خوب و رضایت بخش توصیف کرد. پزشک 
تیم فوتبال پرسپولیس همچنین اعلام کرد؛ احمدزاده ظهر 
فردا از بیمارستان مرخص خواهد شد و زمان بازگشت او به 

میادین حداکثر یک ماه دیگر خواهد بود.
احمدزاده به این ترتیب بازی پرسپولیس در جام حذفی، 

و  آسیا  قهرمانان  لیگ  نهایی  نیمه  برگشت مرحله  بازی 
حداقل دو بازی لیگ برتر برابر استقلال تهران و سایپا را از 

دست خواهد داد.

مدافع برزیلی تیم فوتبال استقلال تهران شاید در نیم فصل 
دوم لیگ برتر دیگر پیراهن این تیم را بر تن نکند.

وینفرد شفر، سرمربی آلمانی استقلال بعد از حضور در این 
تیم در حال بررسی شرایط تمامی بازیکنان این تیم است 

تا در نیم فصل دوم تغییراتی را در ترکیب آبی پوشان ایجاد 
کند. قرار است بهنام برزای به لیست استقلال اضافه شود و 
این موضوع در مورد محسن کریمی هم صدق می کند. این 
بازیکن دوران مصدومیت را پشت سر گذاشته و قرار است در 

نیم فصل دوم به فهرست استقلال اضافه شود.
استقلال برای نیم فصل دوم با تغییرات دیگری هم مواجه 
دارد که  احتمال وجود  این  و گفته می شود  خواهد شد 
لئوناردو پادوانی، مدافع برزیلی استقلال از این تیم جدا شود. 
او بازیکنی است که توسط علیرضا منصوریان به استقلال 
آمد و خبرهایی در خصوص احتمال جدایی اش در نیم فصل 
شنیده می شود. باید منتظر ماند و دید در نهایت چه اتفاقاتی 

برای پادوانی رخ خواهد داد.

احمدزاده علاوه بر دربی بازی با سایپا را هم از دست داد پادوانی نیم فصل از استقلال جدا می شود؟

سرپرست فدراسیون والیبال گفت: فدراسیون جهانی والیبال به دنبال پررنگ تر 
کردن حضور کشورهای مختلف و افزایش سهم آنها در این رشته است و به همین 

علت نام لیگ ملل را برای آن برگزیده است.
 محمدرضا داورزنی، معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای در خصوص 
میزبانی مرحله نهایی لیگ جهانی والیبال در ایران، گفت: این درخواست از حدود 
پنج سال قبل به فدراسیون جهانی داده شده بود و یکی از معیارهای بررسی 
فدراسیون جهانی برای اعطای میزبانی مرحله نهایی، رویدادهای آتی برای کشوری 
بود که درخواست میزبانی داده بود. مثلا برزیل سال قبل از المپیک مرحله نهایی 

لیگ جهانی را در همان سالنی که میزبان المپیک بود برگزار کرد.
داورزنی فاکتور تماشاگر را در اعطای میزبانی مرحله نهایی لیگ جهانی والیبال 
برای FIVB بسیار موثر دانست و ادامه داد: در کنار حضور پرشور تماشاگران 
استانداردهای سالن به لحاظ نور، صوت، کف سالن و امکانات جانبی برای فدراسیون 
جهانی مهم است. همچنین در جلسه شورای لیگ جهانی امسال با نظر اکثریت 

عنوان "لیگ ملل" برای برگزاری این مسابقات برگزیده شد.

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان افزود: اینها 
نشان دهنده عزم FIVB برای توسعه والیبال به عنوان یک هدف غایی و تبدیل آن 
به ورزش اول بین خانواده هاست. در المپیک ها والیبال به لحاظ حضور تماشاگر 
و بیننده تلویزیونی حرف اول را به زعم IOC می زند و فدراسیون جهانی هم به 
دنبال پررنگ تر کردن حضور کشورهای مختلف و افزایش سهم آنها در این رشته 
است و به همین علت نام لیگ ملل را برای آن برگزیده است تا نقش مردمی آن 
پررنگ تر باشد. سرپرست فدراسیون والیبال ادامه داد: ایران به عنوان یک کشور 
پیشتاز در این خصوص تحولات خوبی را ایجاد کرده و با رشد چشمگیری که در 
سطوح مختلف والیبال داشته تبدیل به یکی از قدرت های بزرگ در دنیا از نوجوانان 
تا بزرگسالان شده است. حضور پرشور تماشاگران ایرانی هم فدراسیون جهانی را 
مجاب کرده که ایران اولویت اول برای میزبانی مرحله نهایی لیگ ملل باشد. 6 
قدرت برتر دنیا مرحله نهایی لیگ جهانی را برگزار می کنند و به همین لحاظ این 

رقابت ها برای فدراسیون جهانی FIVB بسیار مهم است.
داورزنی همکاری جدی نهادهای مختلف را در مجاب کردن فدراسیون جهانی 

بسیار مهم دانست و گفت: به همکاری دوستان در نیروی انتظامی، وزارت کشور و 
سایر ارگان ها بسیار نیاز داریم و فرصت بسیار خوبی است که پیام صلح و دوستی 

خود را به تمام دنیا از این طریق برسانیم.
وی میدان ورزش را یک میدان غیر قابل سانسور در دنیا دانست و گفت: سیاست 
وزارت ورزش و جوانان جذب میزبانی های مختلف در رشته های گوناگون است و 
وقتی فدراسیون جهانی یک رشته ای به این نتیجه می رسد که میزبانی رویدادی 

را به یک کشور بدهد حتما تمام بررسی های لازم را انجام داده است.
پایان  و جوانان در  وزارت ورزش  ای  قهرمانی و حرفه  توسعه ورزش  معاون 
خاطرنشان کرد: ما سال گذشته در بدترین شرایط امنیتی که در کشورهای 
همسایه داشتیم میزبان رویدادهای مهم جهانی نه در تهران بلکه در مرزها بودیم 
که جام جهانی کشتی آزاد و فرنگی از جمله آنهاست. شطرنج قهرمانی زنان جهان 
در تهران، والیبال امیدهای آسیا در اردبیل و تور دوچرخه سواری آذربایجان هم 
نشان دهنده سیاست وزارت ورزش و جوانان برای تشویق فدراسیون ها جهت اخذ 

میزبانی های مهم است.

داورزنی: ایران اولویت اول میزبانی مرحله نهایی لیگ جهانی والیبال است
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وقتی زانو درباره سلامت شما سخن می گوید! 
زانوها از جمله کلیدی ترین مفاصل بدن انسان هستند که برای راه رفتن به آنها نیاز دارید. 

آسیب دیدن زانوها می تواند در انجام فعالیت های روزانه اختلال ایجاد کند.
آسیب دیدگی، ورم مفاصل و کار کشیدن بیش از حد از شایع ترین دلایل زانودرد هستند. 
اما دلایل نامشهود بسیاری نیز می توانند موجب شکل گیری درد در زانوها شوند. در ادامه 

با برخی از آنها بیشتر آشنا می شویم.
اضافه وزن دارید 

زانوها می توانند فشاری تا پنج برابر وزن بدن شما را احساس کنند، از این رو جای 
شگفتی نیست که چاقی می تواند این مفاصل کلیدی را تخریب کند. خوشبختانه، حتی 
افرادی که در کاهش وزن خود با دشواری مواجه هستند می توانند با انجام تمرینات 

ورزشی تقویت کننده عضله از زانوهای خود مراقبت کنند.
بیش از اندازه یا بیش از حد سخت ورزش می کنید 

همه ما می دانیم که انجام ورزش برای بدن انسان خوب است، اما زمانی که بیش از اندازه 
به بدن خود فشار وارد می کنید یا بیش از حد طولانی یا با تکرر بیش از اندازه ورزش 
کنید، این شرایط می تواند فشار زیادی را روی مفاصل شما وارد کند. افرادی که بیش 
از اندازه یا بیش از حد سخت ورزش می کنند، در مقایسه با افرادی که کمتر ورزش می 
کنند، احتمال بیشتری دارد انحطاط دردناک غضروف زانو را تجربه کنند. برای پیشگیری از 
آسیب دیدگی زانو یک روتین حرکات کششی خوب را در برنامه ورزشی خود جای دهید. 

و البته برای پرهیز از زانودرد بیش از اندازه سخت ورزش نکنید.
در حال پیر شدن هستید 

زانودرد یکی از نشانه هایی است که با افزایش سن و رسیدن به سنی خاص افراد بسیاری 
آن را تجربه می کنند. هرچه عمر طولانی تری داشته باشید، تنش و استرس بیشتری به 
بدن وارد می شود و البته زانوها نیز از این شرایط مستثنی نیستند. همچنین، با افزایش 
سن توده عضلانی بدن انسان کاهش می یابد، که افت قدرت بدن را به همراه داشته و از 
این رو احتمال تجربه زانودرد افزایش می یابد. این یک مشکل اجتناب ناپذیر نیست که هر 
فردی با آن مواجه شود، اما دنبال کردن یک سبک زندگی سالم می تواند عاملی کلیدی 

در پیشگیری از مواجهه با زانودرد ناشی از افزایش سن باشد.
به نقرس مبتلا هستید 

نقرس یک نوع آرتریت یا ورم مفاصل است که اغلب در افرادی که زیاد گوشت قرمز 
مصرف می کنند، دیده می شود. اگر زانودردی بی دلیل را تجربه می کنید، شاید نیاز باشد 

نگاهی به رژیم غذایی خود انداخته و درباره نشانه ها با پزشک خود صحبت کنید.
با مشکلات دستگاه گوارش مواجه هستید 

اگرچه بیشتر به عنوان مسائل دستگاه گوارش شناخته می شوند، اما کولیت اولسراتیو و 
بیماری کرون هر دو می توانند موجب زانودرد یا دیگر دردهای مفصلی شوند. در حقیقت، 
درد مفاصل شایع ترین نشانه این بیماری ها خارج از دستگاه گوارش محسوب می شود. 

خوشبختانه، این درد مفصلی پس از درمان مشکل دستگاه گوارش از بین می رود.
افسرده هستید 

این احتمال وجود دارد که زانودرد شما با مشکلات سلامت روانی، مانند افسردگی و 
اضطراب، مرتبط باشد. افزون بر این، ورزش نکردن در میان افراد مبتلا به افسردگی شایع 
است و پژوهش های روزافزون نشان می دهند که افسردگی اثر فیزیولوژیکی شبیه به 
درد مزمن روی بدن انسان دارد. در همین راستا، افراد بسیاری که هم به افسردگی و هم 
زانودرد مبتلا هستند، به طور معمول بهبود نشانه های زانودرد پس از مصرف داروهای ضد 

افسردگی را تجربه می کنند.

خواص پیازچه برای سلامتی

پیازچه که گاهی به آن پیاز بهاری هم می گویند معمولاً به عنوان تزئین غذاها استفاده 
می شود. اگر جزو آن هایی هستید که پیازچه دوست دارید پس آماده بشوید که بیشتر 

دوستش داشته باشید چون فواید بسیار زیادی برای سلامتی دارد. 
۱. حفظ سلامت قلب

پیازچه سرشار از آنتی اکسیدان هایی است که با رادیکال های آزاد که می توانند به 
بافت های سلولتان آسیب بزنند مبارزه می کند. پیازچه حاوی ویتامین C است که کلسترول 

و فشارخون شما را کنترل می کند و در نتیجه از ریسک بیماری های قلبی می کاهد.
۲. تقویت استخوان ها

پیازچه به دلیل داشتن ویتامین C و ویتامین K، برای تقویت استخوان ها عالی است. 
ویتامین C کلاژن تولید می کند که مسئول قدرت استخوان هاست و ویتامین K هم تراکم 

استخوان های شما را حفظ می کند.
۳. مفید برای پوست

پوست شما برای جوان و زیبا ماندن به کلاژن نیاز دارد. پیازچه به طور طبیعی تولید 
کلاژن بدنتان را تداوم داده و شادابی پوستتان را حفظ خواهد کرد.

۴. درمان طبیعی سرماخوردگی
پیازچه عاملی آنتی باکتریال و ضدویروس است که برای مبارزه با آنفلوانزا، عفونت های 
ویروسی و سرماخوردگی ها بسیار عالی است. دلیلش هم این است که به طور طبیعی، 

سیستم تنفسی را وادار می کند تا ترشحات را دفع کند.
۵. حفظ سلامت چشم ها

پیازچه غنی از کاروتنوئیدهایی چون لوتئین است که باعث می شود برای حفظ سلامت 
چشم هایتان بسیار مفید باشد. همچنین پیازچه حاوی ویتامین A است که بینایی تان را در 
سطح نرمالی نگه داشته و ضمناً از چشم هایتان در برابر التهاب و تباهی لکه زرد محافظت 

می کند، بنابراین احتمال اینکه بینایی تان ضعیف شود کم خواهد شد.
۶. کاهش ریسک سرطان

یکی از ترکیبات سولفور موجود در پیازچه، آلیل سولفید است که مستقیماً مسئول 
کاهش احتمال ابتلا به سرطان کولون است. فلاوونوئیدهای پیازچه، با توقف آسیب های 
رادیکال های آزاد به سلول ها، سرطان را از شما دور می کنند. غذاهای ضد سرطانی چون 

پیازچه همراه با رژیم غذایی سالم، بهترین راه پیشگیری از این بیماری است.
۷. کنترل قند خون

یک کار دیگری که ترکیبات سولفور موجود در پیازچه می توانند انجام بدهند، کاهش قند 
خون شماست. پیازچه به طور طبیعی، انسولین را افزایش می دهد.

۸. کمک به سلامت گوارش
اگر معده ی شما همیشه ناراحتتان می کند، افزودن چند پیازچه به رژیم غذایی تان 
می تواند مشکلتان را برطرف کند. پیازچه دارای مقدار مناسبی فیبر است که به عملکرد 

بهتر سیستم گوارشتان کمک می کند.
۹. برطرف کردن عفونت ها

پیازچه به دلیل داشتن سولفور و ویتامین K، به جریان خونتان کمک کرده در نتیجه 
ویتامین B1 بهتر جذب بدنتان می شود. بنابراین میزان استرستان کم شده و شما انرژی 
بیشتری داشته و کمتر احساس ضعف و خستگی خواهید کرد. ویتامین C موجود در 
پیازچه، از بافت های بدنتان در برابر آسیب های ناشی از میکروب ها محافظت کرده و 
در نتیجه کمتر بیمار خواهید شد. افزودن پیازچه به وعده ی غذایی، بدون شک فواید 

بی شماری برای سلامت و زیبایی تان دارد.

آلرژی به ورزش چیست؟
بسیاری از افراد به شوخی اظهار می کنند که به ورزش آلرژی دارند. با این حال باید گفت 
آلرژی شدید به ورزش یک اختلال روانی واقعی است و ممکن است برای سلامت خود 

خطر جدی ایجاد کند و حتی منجر به مرگ شود.
مطالعات مختلف نشان داده است که از هر 100 هزار نفر 50 نفر به ورزش آلرژی شدید 

دارند.
آنا فیلاکی یا آلرژی مزمن واکنش به چیزی است که باعث می شود هرمون هیستامین 

در بدن ترشح شود.
آلرژی شدید همراه با حساسیت پوست، تنگی نفس و حالت تهوع است.

آلرژی ورزش معمولا زمانی ایجاد می شود که ورزش همراه با حساسیت به چیزی دیگر 
)معمولا به غذا( با هم ترکیب شود.

برای مثال فرد در حالت عادی به غذای خاصی آلرژی ندارد اما زمانی که این غذا را می 
خورد و همراه با آن ورزش می کند نشانه های آلرژی بروز می کند.

یکی از احتمالاتی که برای دلیل این آلرژی وجود دارد، این است که ورزش باعث افزایش 
جریان خون می شود و افزایش جریان خون در بدن ممکن است یک آلرژی را تشدید کند 

یا باعث بروز نشانه های آن شود.
بیش از 90 درصد آلرژی ها از طریق پوست خود را نشان می دهند. بنابراین افراد می توانند 

با نشانه های پوستی و یا نشانه های شبیه به آن آلرژی را تشخیص دهند.
معمولا آلرژی ورزشی با انجام ورزش های هوازی خود را نشان می دهند اما گاهی حتی 
در ورزش های سبک تری نیز نشانه های آلرژی مشاهده شده دارویی برای بر طرف کردن 
آلرژی ورزشی وجود ندارد اما می توان با بررسی متوجه شد که با ورزش چه چیز دیگری 
ترکیب شده یا چه غذایی خورده شده که باعث بروز آلرژی شده است. نخوردن این غذا 

خاص، سه تا چهار ساعت قبل از ورزش می تواند آلرژی را بر طرف کند.

علمی و سلامت 
دوشنبه -بیست وچهارم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4401

آیا نوشیدن سرکه سیب بی خطر است؟ 
سرکه سیب یکی از محصولات پر استفاده در جهان است. این ماده برای بهبود 
عطر و طعم غذا در آشپزی استفاده می شود و همچنین از چاشنی های محبوب 

برای سالاد است.
یکی از دلایل محبوبیت سرکه سیب اثر مثبت آن در کاهش وزن است و از این 
رو روند رو به رشد نوشیدن این محصول برای کمک به کاهش وزن، بهبود گوارش 
و بسیاری فواید سلامت دیگر را شاهد هستیم. اما آیا نوشیدن سرکه سیب بی خطر 

است؟ با توجه به چندین عامل پاسخ کوتاه به این پرسش آری و خیر است.
نخست، نوشیدن سرکه سیب به صورت مستقیم از بطری و بدون رقیق کردن 
آن بی خطر نیست. در شرایطی که سرکه سیب حاوی میکروب های مفید فراوانی 
است - انواع مختلف باکتری و مخمر - اما قند طبیعی موجود در آن توسط برخی از 
این میکروب ها )به طور خاص، استوباکتر( به اسید استیک تبدیل می شود. این نام 

شیمیایی سرکه است، که بو و مزه متمایزی را به سرکه سیب می بخشد.
اسیدیته اسید استیک برای دستگاه گوارش لطیف انسان با غشاهای مخاطی در 
دهان و سراسر این دستگاه بسیار قوی است. هنگامی که قدرت اسیدی به معده، 
اندامی که برای سر و کار داشتن با اسیدیته قوی شکل گرفته است، می رسد، این 
اندام می تواند آن را تاب بیاورد. اما تا پیش از آن، امکان تجربه احساس سوزش وجود 
دارد. در نتیجه، رقیق کردن سرکه سیب با آب پیش از مصرف ایده خوبی محسوب 

می شود.
دوم، نوشیدن سرکه سیب حتی زمانی که رقیق شده است، برای افرادی که به 
اولسرها یا دیگر اختلالات دستگاه گوارش مبتلا هستند، توصیه نمی شود، زیرا می 

تواند موجب التهاب دستگاه گوارش شود.
سوم، اگر از یک بیماری دیابتی به نام گاستروپارسیس رنج می برید - در این 
شرایط اعصاب معده به خوبی کار نمی کنند و از این رو غذا برای مدتی طولانی در 
معده باقی می ماند - بهتر است از نوشیدن سرکه سیب پرهیز کنید. بنابر پژوهش 
منتشر شده در نشریه European Journal of Clinical Nutrition، سرکه سیب می 
تواند مدت زمان باقی ماندن غذا در معده را افزایش دهد، که این شرایط می تواند 
گاستروپارسیس را تشدید کند. با این وجود، اگر به گاستروپارسیس دیابتی مبتلا 
نیستید، اما گوارشی ضعیف دارید، این اثر می تواند بسیار مفید باشد، زیرا هرچه غذا 
مدت زمان بیشتری در شیره های گوارشی معده باقی بماند، احتمال گوارش درست 

آن زمانی که معده را ترک کرده و وارد روده کوچک شود، افزایش می یابد.
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،شاید اکنون این گونه به نظر برسد که نوشیدن 
سرکه سیب به هیچ عنوان بی خطر نیست، که البته این گونه نیست. در صورتی که 
سرکه سیب را رقیق سازید و به یک بیماری مبتلا نباشید که می تواند در نتیجه 
مصرف این محصول تشدید شود، سرکه سیب می تواند فواید سلامت قابل توجهی 
را ارائه کند، که از آن جمله می توان به تنظیم حساسیت به انسولین در افراد مبتلا به 
دیابت یا آنهایی که از سندرم متابولیک رنج می برند، کشتن باکتری بیماری زای ای 
کولای موجود در غذا، بهبود کاهش وزن و کمک به ایجاد تعادل در شیمی خون در 

افراد مبتلا به بیماری قلبی به لطف محتوای اسید کلروژنیک آن اشاره کرد.
اما همانند هر چیز دیگری، مصرف به اندازه سرکه سیب بهترین گزینه محسوب می 
شود. برای کمک به تقویت گوارش خود می توانید یک قاشق غذاخوری سرکه سیب 
را در یک لیوان 8 اونسی )237 میلی لیتر( آب رقیق کرده و  10 دقیقه پیش از وعده 
های غذایی مصرف کنید تا از فویاد سلامت آن بهره مند شوید. اگر با توجه به بیماری 
هایی که به آنها مبتلا هستید درباره بی خطر بودن مصرف سرکه سیب تردید دارید، 

پیش از انجام هر کاری با پزشک خود مشورت کنید.

یک نوشیدنی خواص بی نظیر برای سلامت بدن 
تقویت  لاغری،  پوست،  زیبایی  موجب  که  دارد 
سیستم ایمنی بدن، سم زدایی و سلامت قلب می 

شود.
عسل ولیمو از جمله موادی هستند که هر یک 
توجه  مورد  خود  ویژه  و  متعدد  خواص  به دلیل 
هم  گرفته اند.  قرار  تغذیه  متخصصان  از  بسیاری 
و  باکتری  ضد  خواص  دارای  لیمو  هم  و  عسل 
آنتی اکسیدانی هستند، در نتیجه مصرف آنها موجب 
همچنین  می شود.  بدن  سیستم ایمنی  تقویت 
ترکیب عسل و آبلیمو می تواند به کاهش وزن و 

افزایش سلامت پوست ومو کمک کند.
شاید بعد از آشنایی بیشتر با خواص این نوشیدنی 
جادویی، بیشتر اصرار مادربزرگ خود را برای مصرف 
نوشیدنی لیمو و عسل درک کنیم.به احتمال زیاد 
شما هم مانند اکثر مردم مایل هستید بیشتر از 
با  ندارید.  کافی  زمان  اما  کنید،  مراقبت  خودتان 
وقتگیر،  وآمد های  رفت  کاری،  ساعات  احتساب 
از  مراقبت  فرزندان،  از  مراقبت  و  منزل  کار های 
خودتان معمولا در اولویت آخر قرار می گیرد. خبر 
خوب این است که با وجود همه  اینها، راه های سریع 
و آسانی برای بهبود سلامتی تان وجود دارد، حتی 

اگر زمان زیادی نداشته باشید.
از  زیبایی پوست: نوشیدن آبلیمووعسل یکی 
بهترین راه های طبیعی موجود برای داشتن پوستی 
شفاف، بدون استفاده از لوازم آرایشی است. لیمو 
ویتامین C مورد نیاز را برای تولید کلاژن فراهم 
می کند، کلاژن نوعی بافت پیوندی مهم است که 

می کند.  پوست کمک  جوانسازی  و  استحکام  به 
بسیاری از ترکیبات موجود در عسل نیز به شادابی 
پوست کمک می کنند. در نتیجه شما پوستی سالم، 

جوان و شفاف خواهید داشت.
ادرار  عفونت  ادرار:  عفونت های  بروز  کاهش 
دردناک است و در صورت پیشرفت می تواند بسیار 
خطرناک باشد. بخصوص برای زنان، عفونت ادرار 
می تواند مزمن شود و در صورت بدشانسی، برای 
رهایی از این عفونت لازم است آنتی بیوتیک های 

فراوان مصرف شود.
وزن  اضافه  از  رهایی  وزن:  کاهش  به  کمک 
سخت است. اگر دنبال روش های طبیعی کاهش 
وزن هستید، این نوشیدنی می تواند برای تان بهترین 
گزینه باشد. آب و فیبر موجود در لیمو، اشتهای 
شما را کاهش می دهد و به شما کمک می کند 
بدون احساس گرسنگی، از حجم غذای مصرفی تان 
بکاهید همچنین اسیدسیتریک موجود در لیمو، 
در چرخه  زیستی نقش مهمی ایفا می کند و بازده  

فرایند تبدیل غذا به انرژی را افزایش می دهد.
خواب،  کمبود  بدن:  ایمنی  سیستم  تقویت 
استرس و رژیم غذایی بد، سیستم ایمنی بدن را 
مختل می کند و ضعف سیستم ایمنی با بروز انواع 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا خودش را نشان می دهد.
خبر خوب این است که با نوشیدن آبلیمووعسل 
می توانید آسیب های وارده را ترمیم کنید. ویتامین 
C. لیمو و مواد معدنیِ عسل، سیستم ایمنی بدنتان 
ویروس ها  باکتری ها،  با  مبارزه  و  کرده  تقویت  را 
بیماری  موجب  که  را  میکروب هایی  دیگر  و 

می شوند، آسان تر می کند. همچنین عسل شامل 
ضدمیکروب های طبیعی است که سلامتی شما را 

حفظ می کند.
بدن را سم زدایی می کند: هوایی که در آن نفس 
می کشیم، نوشیدنی هایی که می نوشیم و غذا هایی 
که می خوریم، ما را در معرض مواد شیمیایی و سوم 
گوناگونی قرار می دهند. لیمو عملکرد سم زدایی کبد 
را افزایش می دهد؛ عسل نیز، همان طور که گفته 
شد، یک ضدمیکروب و ضدعفونی کننده ی طبیعی 

است.
گوارشی  به گوارش کمک می کند: مشکلات 
مانند نفخ، گاز معده، سوزش معده و یبوست، برای 
که  هستند  مزمنی  مشکلات  مردم  از  بسیاری 
می توانند زندگی روزمره شان را دگرگون کنند. یکی 
از ساده ترین راه های بهبود این مشکلات گوارشی، 
نوشیدن روزانه ی آبلیمووعسل است. لیمو سرشار 
از پکتین است که برای روده مانند صابون عمل 
می کند، عمل دفع را آسان تر می کند، سموم بدن 
بهبود  را  گوارش  فرایند  کل  و  می کند  تخلیه  را 

می بخشد.
افزایش سلامت قلب: بیماری های قلبی همواره 
افرادی را در سراسر دنیا به سوی مرگ می کشاند 
محسوب  انسان  برای سلامتی  بزرگ  تهدیدی  و 
می شود. اما آبلیمووعسل می تواند احتمال بروز این 
بیماری های خطرناک را کاهش دهد. آبلیمووعسل 
شده  مشاهده  هستند.  پتاسیم  از  سرشار  دو  هر 
پتاسیم، فشارخون را که از عوامل مهم حملات قلبی 

است، کاهش می دهد.

نوشیدنی 
که  جادویی 

وزنتان را کم 
را  پوستتان  و 
کند می  زیبا 

 

صنعتی  نیمه  تولید  به  موفق  ایرانی  محققان 
چاپ  صنعت  در  کاربردی  تصعیدی  جوهرهای 

شیشه، سرامیک، پارچه و... با فناوری نانو شدند.
دانشگاه  التحصیل  فارغ   ، فرد  موسوی  محمد 
امیر کبیر در رشته مهندسی پلیمر و مجری طرح 

»جوهر تصعیدی نانو ساختار« در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: مدتی است که این قابلیت فراهم 
شده تا بتوان تصویر دلخواه را روی اجسام مصرفی یا 
تزیینی مدنظر مانند لباس، قاب موبایل، لیوان، پازل 
و ... چاپ کرد؛ این چاپ معمولا با استفاده از یک 
چاپگر رو میزی جوهرافشان و یک پرس حرارتی 
چاپ  های  دستگاه  به  نیاز  بدون  کوچک  خیلی 

پیشرفته و بزرگ صنعتی انجام می گیرد.
در  راحتی  به  چاپگرها  این  اینکه  بیان  با  وی 
دسترس هستند و جوهرهایی که برای این منظور و 
داخل کارتریج آنها استفاده می شود جوهر تصعیدی 
است، افزود: این جوهرها به راحتی توسط چاپگر 
روی سطح کاغذ چاپ شده و سطح کاغذ روی زمینه 
نهایی مورد نظر قرار گرفته و توسط پرس حرارتی در 
مدت زمان چند ثانیه به روی سطح منتقل می شود.

جوهرهای  کرد:  نشان  خاطر  فرد  موسوی 
قیمت  و  بوده  وارداتی  تماما  کشور  در  تصعیدی 
بسیار بالایی دارد به همین دلیل در این طرح به 
توانایی تولید این جوهرها در داخل کشور دست 
یافتیم تا این محصول با کیفیت مناسب و قیمت 

کمتر در کشور تولید شود.
وی با اشاره به ضرورت اجرای این پروژه گفت: 
قابلیت تولید داخل و صادرات کشورهای منطقه، 
کیفیت رنگی بالا، جلوگیری از گرفتگی هد چاپگر، 

پایداری بالا و سازگاری با محیط زیست از جمله 
مزیت های این طرح برای اجرا به شمار می رود.

این محقق عنوان کرد: استفاده از فناوری نانو در 
ساخت این محصول منجر به تولید جوهر با توزیع 
اندازه ذرات کم و میانگین اندازه ذرات در مقیاس 
نانومتری می شود. فناوری نانو باعث پایداری این 
جوهرها شده که منجر به طول عمر بالا و پایداری 

طولانی مدت آنها خواهد شد.
وی با اشاره به کاربردهای این جوهرهای تصعیدی 
خاطرنشان کرد: جوهرهای تصعیدی در صنعت چاپ 
برای چاپ انتقالی توسط یک سطح واسط و اعمال 
تصویر نهایی توسط پرس حرارتی مورد استفاده قرار 
می گیرند. کاربرد عمده این جوهرها در چاپ تصاویر 
دلخواه روی انواع سطوح پوشاک، سرامیک، شیشه، 

پلیمر، چوب و کاغذ است.
وی افزود: استفاده از این محصول روز به روز در 
حال گسترش بوده و زمینه های کاربردی آن اعم از 
لوازم تزیینی، تبلیغاتی، فرهنگی، هنری و ... وابسته 
است. این محصول در داخل کشور رقیبی ندارد و 
محصولات مشابه عمدتا از کشورهای چین و کره 
وارد می شوند که قیمت تمام شده آنها برای مشتری 
زیاد است. به همین دلیل درصدد آمدیم با فناوری 
نانو جوهرهای تصعیدی را با قیمت کمتر و با کیفیت 

بالاتر به دست مصرف کننده برسانیم

روسها برای سربازان زره روباتیک ساختندجوهر نانویی برای چاپ روی پارچه و شیشه تولید شد
روسیه از زرهی برای سربازان رونمایی کرده که عملکرد سربازان در ماموریت های 

نظامی را 1.5 برابر ارتقا می دهد.
روسیه نمونه اولیه از اگزواسکلتونی را رونمایی کرده که مجهز به فناوری های نوین 

جنگی است.
این اگزواسکلتون یا زره رباتیک با هدف ارتقای قدرت و تحمل بدن سربازان ساخته 
شده است.  زره مذکور حتی دارای ساعت مچی است که در برابر انفجار هسته ای  

مقاومت می کند.
در اوایل ماه جاری ژنرال اولگ سالیوکف یکی از مقامات ارتش روسیه گفت: ما 
مشغول انجام تحقیقات علمی روی نسل سوم گجت های جنگی Ratnik-3هستیم. 
اجرای این پروژه عملکرد سربازان در ماموریت های نظامی را 1.5 برابر ارتقا می دهد.

این زره طوری ساخته شده که سرباز بتواند  در تمام مدت روز و در هر آب و هوایی 
آن را استفاده کند.

 اگزواسکلتون مذکور دارای صفحه نمایشی است که اطلاعات را روی شیشه 
محافظتی کلاهخود نشان می دهد. همچنین مجهز به نشانگرهای سلامتی است.

تخم مرغ های ضدسرطان و ضدهپاتیت 
تولید شد

گروهی از محققان ژاپنی با استفاده از علم مهندسی ژنتیک تغییراتی حیرت انگیز در 
برخی مرغ ها ایجاد کرده اند تا تخم های آنها خاصیت دارویی پیدا کند.

تخم های این مرغ ها حاوی داروهایی هستند که برای مقابله با سرطان و بیماری 
هپاتیت قابل استفاده هستند. انتظار می رود این تحول هزینه مداوای برخی بیماری ها 

را به میزان چشمگیری کاهش دهد.
اینترفرون بتا نام نوعی پروتئین است که برای مداوای سرطان پوست بدخیم و 
بیماری هپاتیت به کار می رود. اگر دانشمندان بتوانند برای تولید ایمن پروتئین یادشده 
از مرغ های تخم گذار بهره بگیرند، هزینه تولید داروهای دارای این پروتئین به میزان 

قابل توجهی کاهش می یابد.
بدین منظور پژوهشگران ژن های حاوی این پروتئین را به سلول های پیشگام اسپرم 
مرغ ها تزریق کردند. این سلول ها برای تولید تخم مرغ نیز به کار می روند و این کار 

به طور مداوم قابل انجام است.
تا به حال سه مرغ به همین شیوه مورد دستکاری ژنتیکی قرار گرفته اند و قادر 
هستند هر روز تخم مرغ هایی با قابلیت دارویی عرضه کنند. انتظار می رود در دراز 
مدت استفاده از این شیوه هزینه دسترسی به داروهای ضدسرطان پوست و هپاتیت را 

به 10 درصد رقم فعلی کاهش دهد.

گاز دی اکسید کربن به سنگ تبدیل شد
محققان ایسلندی با استفاده از روشی نوین برای نخستین بار در جهان گاز دی 

اکسید کربن را به سنگ تبدیل کردند.
متاسفانه هیچ اقدامی به طور کامل برای قطع انتشار دی اکسید کربن در جهان 

کارآمد نبوده است.  به همین دلیل باید راهی برای از بین بردن این گاز پیدا شود.
درهمین راستا دو شرکت Climeworks و Reykjavik Energy  نخستین 
واحد تولید برقی را در ایسلند ساخته اند که هیچ نوع گاز گلخانه ای منتشر نمی 
کند. به عبارت دیگر این واحد تولید برق، دی اکسید کربنی که تولید کرده را 

از بین می برد.
واحد تولید برق زمین گرمایی مذکور با کمک ماژول شرکتClimeworks و گرمای 
زمین دی اکسید کربن را از طریق فلیترهای هوا جذب کرده، آن را با آب ترکیب می 
کند و دوباره به زیر زمین می فرستد تا به کربنات های بی ضرر تبدیل شود. البته طرح 

مذکور هنوز در مرحله آزمایش است.
دی اکسید کربن با بستر صخره های بازالتی واکنش نشان می دهد. در نتیجه مواد 

معدنی سختی ایجاد می شود و درحقیقت یک مخزن دائمی ساخته می شود.
دی اکسید کربنی که از طریق فیلترهای هوا جذب می شود، برای میلیون ها سال 
زیر زمین باقی می ماند. از آنجا که لایه های بازالتی مورد نیاز برای تولید دی اکسید 
کربن تقریبا همه جا یکسان است، به راحتی می توان واحد های تولید برقی که دی 

اکسید کربن تولید نم کنند را در هر نقطه ای از جهان احداث کرد.
از سوی دیگر باید هزینه های مربوط به این عملیات نیز کاسته شد. در حال حاضر 

برای حذف هر متریک تن دی اکسید کربن باید 100 دلار هزینه شود.

بسیاری از ورزش های گروهی حرفه ای به علت احتمال برخورد بازیکنان با یکدیگر و 
وارد آمدن ضربه به سر آنها می توانند به آسیب های جدی مغزی منجر شوند.

از همین رو اجرای برخی ورزش های یادشده مانند هاکی روی یخ مستلزم استفاده 
از کلاه های ایمنی خاصی است. اما به تازگی ابزار جدیدی برای افزایش ایمنی مغز 

ورزشکاران رشته های پر برخورد ابداع شده است.
Neuroshield نام گردنبندی است که به همین منظور توسط پژوهشگران کانادایی ابداع 

شده و قرار است فروش آن به طور عمده پس از تکمیل آزمایش های لازم، آغاز شود.
گردن بند یادشده که از پشت به دور گردن افراد بسته می شود با الهام از آناتومی 
و ویژگی های بدنی دارکوب ساخته شده که علیرغم وارد آوردن ضربات شدید به تنه 
درختان با نوک خود هرگز آسیب نمی بیند. این گردنبند با تحریک گردن و افزایش حجم 
خون در حال عبور از گردن در زمان وارد آمدن ضربه، مانند یک کیسه هوا عمل می کند 
و باعث ثابت ماندن مغز می شود. محققان برای تولید این ابزار حفاظتی به مدت 9 ماه بر 
روی دارکوب ها و برخی حیوانات مشابه بررسی های علمی به عمل آوردند و کشف کردند 
چگونه سر این حیوانات در برابر فشاری که بر اثر نوک زدن شدید به مغز وارد می شود، 

مقاومت می کند. البته محققان می گویند تشدید جریان خود در ورید گردن انسانها به 
منظور حفاظت از آنها باید به صورت کنترل شده و دقیق اجرا شود و لذا عرضه این محصول 

به بازار به زودی اتفاق نمی افتد.

این گردنبند محافظ مغز است

محققان در دانشگاه استنفورد موفق شدند راهی 
در  شده  مهندسی  مغزی  های  سلول  تولید  برای 

آزمایشگاه بیابند.
محققان بسیاری بدنبال یافتن درمان ها و داروهای 
جدید برای کمک به بیماران آلزایمری هستند و در 
این میان یافتن هر دارو و درمانی نیازمند تست کردن 
کردن  اثبات  برای  انسانی  های  سلول  روی  ها  آن 

سودمندی آن ها است. در گذشته این تست ها بیشتر 
اغلب  اند که  روی سلول های سرطانی تست شده 
با زیست شناسی سلول های مغزی انسانی مغایرت 
دارند. مشکلی که وجود دارد این است که سلول های 
مغزی که از افراد گرفته می شوند، قادر نیستند مدت 
زمان زیادی در ظروف آزمایشگاهی زنده بمانند و به 
آزمایشگاه  نیازمند مهندسی شدن در  دلیل  همین 
هستند. در سال های اخیر محققان بسیاری سعی در 
 )iPSCs(استفاده از سلول های بنیادی پرتوان القایی
برای حل این مشکل داشته اند. آن ها اینiPSCها را 
به سلول های مغزی مانند نورون و گلیا تمایز داده اند 
تا از آن ها برای مطالعه بیماری های مخرب عصبی 
iPSC  استفاده کنند. سلول های مغزی انسان که از
ها مشتق می شوند پتانسیل زیادی برای غربالگری 
دارویی دارند اما فرایندی که برای تولید آن ها به کار 
می رود پیچیده،گران و بسیار متغیر است و منجر به 

تولید جمعیت متنوعی از سلول ها می شود. اما در 
مطالعه ای جدید لی گان و همکارانش در استنفورد 
راهی را برای دستکاری ژنتیک سلول ها برای تولید 
نورون ها از iPSCها یافته اند که منجر به تولید سلول 

های مغزی مهندسی شده مشابهی می شود.
این روش جدید بسیار سریع تر بوده و می تواند 
مقادیر زیادی از سلول های مغزی را تولید کند. آن 
ها در این روش جدید مهندسی ژنتیک، بعد از تولید 
نورون ها از iPSCها، بیش از 1280 ترکیب را روی 
آن ها تست کردند و هدف شناسایی ترکیبی بود که 
بتواند سطح پروتئین tau را در مغز پایین بیاورد. این 
رویکرد، می تواند روشی موثر برای درمان آلزایمر باشد 
و می تواند منجر به تولید داروهای جدید برای درمان 
این بیماری شود. این مطالعه نشان داده است که می 
توانیم مقادیر زیادی سلول های مغزی انسانی مشابه را 

با کاهش چشمگیر هزینه ها تولید کنیم.

تولید سلول های مغزی مهندسی شده در آزمایشگاه
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مسئول اردویی و راهیان نور سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم  خبرداد

اعزام هفت هزار دانش آموز قمی به اردوهای 
راهیان نور 

مسئول اردویی و راهیان نور سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم گفت: از 22 مهرماه تا 
بهمن ماه سال جاری، هفت هزار تن از دانش آموزان دختر و پسر استان در قالب اردوهای 

راهیان نور به مناطق عملیاتی جنوب، غرب و شمال غرب کشور اعزام می شوند. 
سرهنگ پاسدار ستار احمدوند در گفت و گو با ایرنا، افزود: اردوهای راهیان نور گنجینه ای 
معنوی و بزرگترین عملیات فرهنگی کشور است که در تمام طول سال با اعزام مشتاقان به 

مناطق عملیاتی هشت سال دفاع مقدس، جریان دارد.
وی بیان کرد: در این دوره از اعزام کاروان های راهیان نور، دانش آموزان دختر و پسر مقطع 
متوسطه دوم) کلاس های دهم و یازدهم( به منظور آشنا شدن با سیره شهدا و فرهنگ 

جهاد و مقاومت در مناطق عملیاتی حضور خواهند یافت.
وی ادامه داد: بر اساس تقسیم بندی های کشوری، دختران دانش آموز در مناطق عملیاتی 
غرب و شمال غرب کشور حضور خواهند یافت و دانش آموزان پسر از مناطق عملیاتی 
جنوب بازدید می کنند. احمدوند با اشاره به همکاری مطلوب آموزش و پرورش و سپاه 
پاسداران برای اعزام کاروان های راهیان نور دانش آموزی، گفت: سپاه امام علی بن ابی طالب 
)ع( بدون هیچ گونه محدودیت آمادگی دارد تا از هر تعداد دانش آموزی که علاقه مند به 
حضور در مناطق عملیاتی دوران دفاع مقدس است، پذیرایی کند و امکانات مورد نیاز برای 

اسکان کاروان های دانش آموزی را در اردوگاه های زیر نظر خود، فراهم نماید.
وی افزود: پدران و برادران دانش آموزان پسر و همچنین مادران و خواهران دانش آموزان 
دختر نیز می توانند به همراه فرزندان خود در اردوهای راهیان نور دانش آموزی شرکت کنند 

و از امکان اسکان در اردوگاه های سپاه استان بهره مند شوند.
وی ادامه داد: هزینه تمام شده اردوهای راهیان نور برای هر تن بیش از 2 میلیون ریال 
است اما دانش آموزان تنها مبلغ 350 هزار ریال را بابت شرکت در این اردوی عظیم فرهنگی 
می پردازند. مسئول اردویی و راهیان نور سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( قم گفت: بر اساس 
برنامه ریزی ها به طور مستمر روزانه 200 تن از دانش آموزان با استفاده از چهار دستگاه 

اتوبوس مناسب به مناطق عملیاتی دوران دفاع مقدس اعزام می شوند.
وی با بیان این که رعایت اصول ایمنی یکی از مهمترین ملاک های برگزاری اردوهای 
راهیان نور است، افزود: برای اعزام دانش آموزان از رانندگان آموزش دیده و وسائل نقلیه 
استاندارد استفاده می شود و کنار هر کاروان یک دستگاه خودرو سبک برای مدیریت اردو و 

یک دستگاه آمبولانس برای تامین امنیت و ایمنی مسافران حرکت می کند.
وی ادامه داد: تمام کاروان ها در طول روز و زمانی که هوا روشن است به مناطق مورد 
نظر اعزام می شوند و هیچ کاروانی در شب حرکت نخواهد کرد تا سطح ایمنی اعزام ها 

افزایش یابد.

رئیس اتاق بازرگانی استان قم: 

استان قم در جذب سرمایه گذار خارجی 
موفق عمل نکرده است 

رئیس اتاق بازرگانی استان قم گفت: متاسفانه این استان باتمام تلاشهای بخش خصوصی 
به ویژه اتاق بازرگانی درچند سال گذشته به دلیل پاره ای از بروکراسی ها، در جذب سرمایه 

گذار خارجی نسبت به سایر استان های دیگر موفق عمل نکرده است. 
ابوالفضل خاکی درجلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی، افزود: به طور مثال 
می توان به بهره گیری ازظرفیت های پیمان خواهرخواهندگی با استان »گانسو چین« 
درخصوص جذب سرمایه گذار در راستای توسعه طرح های عمرانی اشاره کرد که موفق 
عمل نکردیم.  وی درادامه با گلایه از حضور نیافتن بخش خصوصی درجلسات مرتبط با 
طرح فرودگاه قم درزمینه جذب سرمایه گذار و بهره مندی از توان بخش خصوصی برای 
راه اندازی و تکمیل این طرح، تشکیل کمیته ای در استانداری با همکاری بخش خصوصی 
را ضروری دانست. ساخت فرودگاه بین المللی قم در سال 1390 با سرمایه گذاری بخش 
خصوصی آغاز شد؛ این فرودگاه که در جاده قم - سلفچگان واقع شده، از شهر قم تقریبا 25 

کیلومتر و از فرودگاه امام خمینی)ره( تهران 125 کیلومتر فاصله دارد.
وی درادامه گفت: شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی، در ادامه سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساسی ایجاد شده و اساس آن تبادل نظر بر مبنای بررسی، رفع موانع 
کسب و کار و اتخاذ تصمیم موثر برای اقدامات لازم در چهارچوب قوانین و مقررات موجود 
و ارائه پیشنهادها و راهکارهای اجرایی مناسب به مراجع ذیربط است، ولی متاسفانه بخش 

خصوصی بهره کافی از این قانون نبرده است.
وی با بیان این که انتظار بخش خصوصی از پیگیری و اجرایی شدن قانون بهبود فضای 
کسب و کار در سهم استانی، رونق اقتصادی است، تاکید کرد: نتیجه اجرای قانون بهبود 
فضای کسب و کار فقر زدایی از سیمای استان و اشتغال زایی است و اکنون نیز بخش 
خصوصی امیدوار است با کمک استاندار و مدیران دستگاه های دولتی در خصوص 
اشتغالزایی در استان مثمر ثمر باشد. وی همچنین در خصوص نحوه دریافت مالیات بر 
ارزش افزوده، بیان کرد: ارزش افزوده از مصرف کننده نهایی دریافت می شود، ولی اکنون 
تولیدکنندگان از ابتدای تولید برای تهیه مواد اولیه ارزش افزوده پرداخت می کنند که نتیجه 
آن افزایش قیمت تمام شده کالا برای تولیدکنندگان و عدم توان رقابت تولید داخلی با 
رقیبان خارجی است. ابوالفضل فرهانی رئیس خانه صنعت استان قم نیز در این نشست با 
بیان این که اکثر شرکت ها در شرایط رکود و زیان ده هستند و قادر به دریافت تسهیلات 
نمی باشند، حسابرسی رسمی تا سقف 30 میلیارد ریال را برای ارائه تسهیلات به واحدهای 
تولیدی پیشنهاد داد. رئیس اتحادیه صادرکنندگان قم نیز در این نشست با اشاره به مبحث 
طبقه بندی مشاغل، تاکید کرد: طبقه بندی مشاغل باعث افزایش حقوق و بالارفتن هزینه 
نهایی تولید شده است.  حسن آقاجانی افزود: در خصوص مسائل مربوط به ارزش افزوده 
جلسات زیادی با مرکز تحقیقات مجلس داشته ایم ولی در صحن علنی مجلس این رویه 
با ورود وزیر اقتصاد تغییر کرد. شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی فرصتی برای 
تعامل بیشتر ارکان حاکمیت به خصوص دولت با بخش خصوصی است که از یک سو بتواند 
نسبت به رفع موانع کسب و کار و تسهیل فعالیت اقتصادی اقدام نمایند و از سوی دیگر 

به منطقی کردن اندازه دولت و توسعه سهم بخش خصوصی در اقتصاد کشور بیانجامد.
نحوه بررسی حسابرسی های مالی توسط سازمان تامین اجتماعی، برگزاری جلسه شورای 
گفت و گو به صورت ماهیانه و تاکید بر همدلی و همسویی بین بخش خصوصی و دولتی از 

سایر مباحث مطرح شده در شورای گفت و گو دولت و بخش خصوصی قم بود.
 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم :

50تصویر شهید نیروی انتظامی در سطح شهرقم  
نصب شد 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: همزمان با هفته نیروی انتظامی 50 
تصویر شهید انتظامی به منظور تجلیل و تکریم و معرفی شهدای انتظامی استان در سطح 

شهر قم نصب شد. 
سردار سید جواد هاشمی ا اظهارداشت : شهدای نیروی انتظامی شهدای امنیت و آسایش 
هستند،  ایشان چه در دوران دفاع مقدس و پس از آن تا امروز در عرصه های مختلف جان 
خویش را فدا می کنند تا آرامش بر نظام اسلامی حاکم باشد.  وی ادامه داد: پیش از این نیز 
به مناسبت آغاز بازگشایی مدارس و حوزه های علمیه در 400نقطه شهر قم تصویر شهدای 
دانش آموز و روحانی نصب شد. دبیر شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت استان قم تاکید 
کرد:. از ابتدای امسال تاکنون 2500 تصویر شهید در نقاط مختلف شهر نصب شده است،  
این اقدام با هدف معرفی شهدا،  احیای فرهنگ ایثار و شهادت،  پیوند شهدا با نسلهای انقلاب،  
تقویت ارتباط با شهدا،  تاکید بر حضور و نظارت شهدا بر اعمال و عملکرد ما و به نوعی امر به 
معروف و نهی از منکر در جامعه و وظایف ما در قبال شهدا است. سردار هاشمی خاطر نشان 
کرد: این طرح از همان ابتدای اجرا در سال 93 مورد استقبال مردم، خانواده شهدا، مسوولان 
ملی و استانی و به خصوص مراجع عظام تقلید قرار گرفت،  نصب تصاویر و وصایای شهدا  
بارها مورد تاکید علما و مراجع بوده که یکی از راههای انتقال آن نصب بنر در معابر و میادین 
پر تردد شهر است. وی اضافه کرد: این تصاویر در قالب بنر در ابعاد دو در سه علاوه بر تصاویر 
و اسامی شهدا، برخی با وصایای شهدا نیز همراه است. تعدادی از این وصایا به چهار زبان 

زنده دنیا فارسی،  انگلیسی،  عربی و  اردو ترجمه و در مسیر تردد زائران قرار گرفته است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبر داد

کشف انبار پوشاک قاچاق به ارزش بیش از 
4 میلیارد ریال

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از کشف انبار پوشاک قاچاق به ارزش 
بیش از 4 میلیارد ریال خبر داد. 

احمد ذاکری با اشاره به کشف انبار پوشاک قاچاق اظهار داشت: طی بازرسی های بعمل 
آمده توسط بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تعداد 2 هزار و 300 عدد 
پوشاک قاچاق به ارزش بیش از 4 میلیارد ریال کشف و پرونده آن برای سیر مراحل قانونی 
به مرجع قضایی ارجاع شد.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با بیان اینکه در 
شهریور ماه 250 مورد بازرسی توسط بازرسان این سازمان صورت پذیرفته است افزود: در 
این بازرسی ها 11 هزار و 160 مورد از کشفیات به ارزش بیش از 255 میلیون ریال مربوط 
به اسباب بازی و 913 مورد به ارزش بیش از 24 میلیون ریال مربوط به مواد غذایی است.
ذاکری در ادامه به مقدار و ارزش ریالی کشفیات عرضه خارج از شبکه در شهریور اشاره 
کرد و اظهار داشت: در مجموع 160 بازرسی به عمل آمده بیش از 41 میلیون و 975 هزار 
ریال انواع گاز مایع و آرد خبازی کشف شده است. وی با بیان اینکه بیشترین کشفیات در 
مورد عرضه خارج از شبکه در شهریور مربوط به کشف گاز مایع بوده است عنوان کرد: در 
مجموع 10 بازرسی 415 سیلندر گاز مایع به ارزش 26 میلیون و 975 هزار ریال کشف 
شد و دو پرونده در این خصوص تشکیل شده است.به گفته ذاکری همچنین در این مدت 
هزار و 200 کیلوگرم آرد خبازی به ارزش 15 میلیون ریال نیز کشف شده است و در این 

راستا چهار پرونده تشکیل شد.

بیست و پنجم محرم به روایتی  سالروز شهادت امام سجاد)ع( 
چهارمین پیشوای شیعیان است. پیام آور بزرگ کربلا که دعاها 
و نیایش های خالصانه ایشان چراغ راه هدایت شیعیان شد و 
جامعه اسلامی در پرتو هدایت های روشنگرانه این امام همام 
توانست خود را بازشناسد و در مسیر حق و حقیقت حرکت 

کند به آرامش و ثبات دست یابد. 
امام زین العابدین)ع( در پنجم شعبان 38 هجری در مدینه 
دیده به جهان گشود. پدر ایشان امام حسین)ع( و مادر آن 

والامقام شهربانو از زنان پرهیزگار آن روزگار بود. 
ابامحمد و ابوالحسن ثانی از کنیه های امام سجاد)ع( است 
و از لقب های ایشان می توان به »زین العابدین، سجادسید 
العابدین، زین الصالحین، وارث علم النبیین، وصی الوصیین، 
خازن وصایا المرسلین، امام المومنین، منار القانتین، الخاشع، 
الزاهد، العابد، العدل، البکّاء، ذوالثفنات، امام الامه، الزکی، الامین 

و السجاد« اشاره کرد. 
امام زین العابدین)ع( به دلیل بیماری نتوانست در واقعه 
عاشورا در میدان نبرد حاضر شود اما در وصف شجاعت و 
دلیری ایشان همین بس که پس از شهادت عاشوراییان در 
برابر یزیدیان خطبه های مشهور و کوبنده ای را ایراد فرمود و از 
خاندان امامت و نبوت دفاع و دشمنان اسلام ناب محمدی)ص( 
را رسوا کرد.  این امام همام پس از شهادت امام حسین)ع( 
به مدت 34 سال امامت جامعه مسلمانان را بر عهده داشت 
و هدایت و راهنمایی مردم عصر خویش را به بهترین شکل 
ممکن به سرانجام رساند. چهارمین پیشوای شیعیان همواره 
با زبان دعا و نیایش به مبارزه با حاکمان ستمگر پرداخت و 
دعاهای بی نظیر ایشان در مجموعه ای با عنوان »صحیفه 
سجادیه کامله« جمع آوری شده است که اکنون از با ارزش 

ترین آثار تشیع محسوب می شود. 
امام سجاد)ع( پس از سال ها تلاش در راه احقاق حق و 
مبارزه با طاغوتیان زمان با نقشه شوم هشام بن عبدالملک در 
مدینه مسموم شد و به شهادت رسید. اکنون آرامگاه ایشان در 

قبرستان بقیع در مدینه میعادگاه پیروان آن امام همام است.
به مناسبت سالروز شهادت امام زین العابدین)ع( چهارمین 
پیشوای شیعیان پژوهشگر ایرنا با حجت الاسلام»ابوالفضل 
شاکری« کارشناس امور دینی پرداخته است که در ادامه می 

خوانید..
شیوه و روش امام سجاد)ع( برای زنده نگه داشتن آموزه های 

دینی و پیام قیام امام حسین)ع( به چه صورت بود؟ 
امام سجاد)ع( از راه مرثیه بر امام حسین)ع( و یاران ایشان 

و یادآوری وقایع عاشورا سعی بر احیا و زنده نگه داشتن آموزه 
های دینی و اسلامی داشت و این شیوه آن والامقام در این 
زمینه محسوب می شد تا هیچ گاه حادثه عاشورا از ذهن ها 
پاک نشود. مرثیه های این امام همام هدف دار بود و در هر 
مناسبتی برای رساندن پیام اباعبدالله الحسین)ع( و نهضت 

کربلا انجام می گرفت.
شرایط سیاسی، اجتماعی و فرهنگی دوره امامت امام 

سجاد)ع( چه تفاوتی با دیگر دوران داشت؟
بسیاری  استبداد  العابدین)ع(  زین  امام  امامت  هنگامه 
حکمفرما و دین گریزی در جامعه حاکم شده بود. بدین منظور 
ایشان به مبارزه با حکومت جور زمان خویش پرداخت و با 
توجه به اینکه امامت آن والامقام پس از مدت کوتاهی از واقعه 
عاشورا آغاز شد، از مبارزه مستقیم با شمشیر پرهیز کرد و به 
رویارویی در میدان اندیشه و جنگ نرم روی آورد. جبرگرایی، 
بی توجهی به قانون و عدالت اجتماعی و حاکمیت ظلم از جمله 
مشخصه های جامعه آن روزگار به شمار می رفت. این عوامل 
امام سجاد)ع( را به این نتیجه رساند که باید از راه گسترش 
تعالیم دینی و نهادینه کردن احکام اسلامی در قالب دعا و 

نیایش به منظور هدایت جامعه استفاده کند.

هدایت  برای  سجاد)ع(  امام  مبارزاتی  های  شیوه 
جامعه پس از واقعه عاشورا چگونه بود؟

ساختن روایت های دروغین در فضیلت خلفا و پایین آوردن 
اوج خود  به  امام سجاد)ع(  امامت  دوران  در  امامت  جایگاه 
رسیده بود. هدایت مردم به طرف هدف های والای معنوی، 
نخستین اقدامی محسوب می شد که ایشان انجام داد. مردم 
آن روزگار پس از قیام امام حسین)ع( از احکام اسلامی، معاد 
و قیامت به شدت غافل شده و به مظاهر دنیوی و وعده های 
واهی خلفا روی آورده بودند، در چنین شرایطی ضروری به 
نظر می رسید تا چهارمین پیشوای شیعیان به منظور آشنا 
ساختن افراد با تعالیم دینی تلاش وافری کند. در این میان 
حاکمان بنی امیه از هیچ گونه بدعت گذاری و مظهر بی دینی 
فروگذاری نمی کردند و هیچ گونه ابایی از گذشتن از خط 
قرمزهای احکام دینی نداشتند، در چنین شرایطی است که 
تنها راه نجات مردم را آشنا ساختن  العابدین)ع(  امام زین 
دوباره آنها با خاندان پیامبر)ص( و آموزه های دینی دانست 
و با پرداختن به مباحث علمی در موضوع های گسترده علم 
فقه، تفسیر، حدیث، فلسفه، کلام، عرفان و اخلاق به تربیت 
شاگردان بسیاری همت گماشت. بحث های مهمی از طرف 

ایشان مانند مفهوم امامت، تعریف امامت و تبیین مقام پیشوایی 
مطرح شد و اینگونه خلوص قابل توجهی در احکام اسلامی 

پدید آمد.
امام سجاد)ع( برای هدایت مردم جامعه و پاسخ به 
پرسش های شرعی آنان به دعا متوسل می شد، ایشان 

چه هدفی از این مهم داشت؟
زین  امام  فراوان  دعاهای  از  بخشی  سجادیه  صحیفه 
العابدین)ع( به شمار می رود که در مجموعه ای گردآوری شده 
است و آن حضرت برای مبارزه با حاکمان جور زمان خویش از 
آن استفاده کرد. در این دعاها بر احیای معارف دینی و تقویت 
جایگاه اهل بیت)ع( به عنوان هدایتگران اصلی بشریت تاکید 
فراوانی شده و آنچه از حدیث ها و روایت های فقهی، اعتقادی 
و اخلاقی باقی مانده است، نتیجه تلاش های فرهنگی و علمی 

امام سجاد)ع( و ائمه پس از ایشان محسوب می شود. 
چند اثر مکتوب از امام زین العابدین)ع( بر جای مانده 

است؟
بر پایه روایت ها، 2 اثر از امام سجاد)ع( به نام های صحیفه 
سجادیه که ادعیه ای با 54 دعا و دیگری »رساله الحقوق« 
به یادگار مانده است. این رساله، حقوق فردی و اجتماعی را 
دربردارد که بخش عمده آن حقوق اجتماعی افراد به شمار می 
رود و شامل حق خدا بر انسان، حق انسان بر خود، حق جهان 

طبیعت بر انسان و حق مردم می شود. 
چگونه می توان برای رسیدن به جامعه مطلوب از 

منابعی همچون صحیفه سجادیه بهره مند شد؟
امام سجاد )ع( نقش بسیار تأثیرگذاری در بازسازی هویت 
فرهنگی شیعیان داشت که آن والامقام این مهم را با تبیین 
فرهنگ و اندیشه اصیل و ناب اسلامی و قرآنی ایجاد کرد. 
ایشان همواره به پند و اندرز، تبیین و تثبیت جایگاه و اهمیت 
اهل بیت)ع( و امامت با استناد به آیات قرآن و روایت های 
تاریخی می پرداخت. در واقع صحیفه سجادیه اثری ماندگار از 
چهارمین پیشوای شیعیان است که هر فردی می تواند برای 
آرامش روح و روان خویش از آن بهره ببرد. با یافتن وجوه 
مشترک در زمان امام سجاد)ع( و جامعه امروزی می توان با 
استفاده از عقل و مطالعه به یافتن راه حل برای مشکل ها 
رسید. امام زین العابدین)ع( توانست جامعه خود را مدیریت و 
اسلام را حفظ کند و اجتماع را به طرف رشد و کمال پیش ببرد 
که در جامعه کنونی نیز می شود با اتکاء به صحیفه سجادیه 
عمل کرد تا دروغ، تهمت، بی اخلاقی و ... از سطح اجتماع 

زدوده شود.

به مناسبت سالروز شهادت امام زین العابدین)ع(؛ 

مناجات خالصانه امام سجاد)ع(، هدایتگر جامعه اسلامی 

خودآگاهی به ما امکان شناسایی هیجان های خوب و بد را می دهد، باعث می شود که 
بتوانیم در موقعیت های مختلف به ارزیابی خود بپردازیم. 

همه ما در زندگی با موقعیت  هایی روبه رو می  شویم که اگر درست عمل نکنیم سلامت 
روانی خودمان و دیگران به خطر می افتد. مثلًا چگونه با دوستان و اطرافیان خود ارتباط 
برقرار کنیم ؟ چگونه مسئولیت های جدید را بپذیریم؟ چگونه تصمیم بگیریم؟ چگونه 
مشکلاتمان را حل کنیم؟  چگونه با ترس،  اضطراب،  ناکامی، افسردگی و فشارهای روانی 
مقابله کنیم؟ رفتار کردن در این موقعیت ها نیازمند یادگیری مهارت  ها و توانایی  های 
جدید است، یعنی باید چگونه عمل  کردن را بیاموزیم. آموختن و به کارگیری مهارت  های 
زندگی نقش مهمی در سلامت روان دارد زیرا افراد را قادر می سازد تا آموخته ها، علم و 
دانش ، ارزش  ها و توانایی  های بالقوه را به عمل تبدیل کند و انگیزه لازم جهت انجام رفتار 
سالم را داشته باشد. مهارت  های زندگی  که یکی از ملزومات و راهبردهای متمرکز بر فرد 
است از طریق افزایش توانایی مقابله ای جهت روبه رو شدن با چالش  ها، کشمکش  ها و 
ناملایماتِ زندگیِ روزمره، ما را در برابر مشکلات مصون نگاه داشته و در تصمیم  گیری  
ها یاری می  کند. مهارت  های  زندگی شامل 10 مهارت اصلی است که در هر قسمت از 
این بخش به یک مهارت اصلی می  پردازیم. امید است با فراگیری و کاربرد هر یک از این 
مهارت  ها بتوانید در زندگی روزمره و رشد شخصی موفق و سربلند باشید در ادامه انواع 

مهارت -های زندگی را ذکر کرده و در این بخش مهارت خودآگاهی را شرح می  دهیم.
1. مهارت خودآگاهی- 2. مهارت همدلی- 3. مهارت روابط بین  فردی

4. مهارت ارتباط موثر- 5. مهارت مقابله با استرس- 6. مهارت مدیریت هیجان
7. مهارت حل مسئله- 8. مهارت تصمیم  گیری- 9. مهارت تفکر خلاق

10. مهارت تفکر نقادانه
قسمت اول

مهارت خودآگاهی
آیا تا به حال این سؤال را از خود پرسیده اید که من کیستم؟ یا به نظر دیگران من 
چطور فردی هستم؟ لازمه پاسخ به این سوال، داشتن خودآگاهی است. خودآگاهی، توانایی 
شناخت و آگاهی از خصوصیات، نقاط ضعف و قدرت، خواسته ها، ترس و انزجار است. رشد 
خودآگاهی به فرد کمک می کند تا دریابد تحت استرس قرار دارد یا نه و این خودآگاهی 

معمولا پیش شرط ضروری روابط اجتماعی و روابط بین فردی مؤثر و همدلانه است.
داشتن خودآگاهیِ قوی بسیار مهم است به اطرافیان خود دقت کنید. آیا افرادی را می 

شناسید که از خودآگاهی خوبی برخوردار باشند؟
نوع خودآگاهی ما پیش  بینی کننده احساس رضایت ما از خود و زندگی است و به نظر 

می رسد نداشتن احساس رضایت به فرد هشدار می دهد که نیازمند تغییر است.
اصلی ترین و اساسی ترین بخش این تغییر با کار بر روی خودآگاهی صورت می گیرد. 

این مهارت یکی از کلیدی ترین مهارت هایی است که هر فرد باید به آن مجهز باشد.
خودآگاهی به ما امکان شناسایی هیجان های خوب و بد را می دهد، باعث می شود که 
بتوانیم در موقعیت های مختلف به ارزیابی خود بپردازیم. ویژگی های خودارزشمندی و 
اعتماد به  نفس دو ویژگی مهم است که اگر فرد به اندازه کافی به خودآگاهی بپردازد به آنها 
دست خواهد یافت. بهترین روش برای تقویت خودآگاهی آن است که یاد بگیریم از نقاط 

قوت و توانایی های خود استفاده کرده و نقاط ضعفمان را بهبود ببخشیم.
اجزای خودآگاهی

۱. شناخت ویژگی  های جسمانی و بدنی
این شناخت از عوامل مؤثر در شناخت خود است. هر یک از ما برخی از ویژگی های 
ظاهری خود را مثبت و برخی دیگر را منفی ارزیابی می کنیم؛ برخی را قابل تغییر و برخی 

را غیر قابل تغییر می دانیم.
۲. شناخت توانایی  ها و مهارت های خود

هر کدام از ما توانایی هایی داریم که باعث می شود در برخی کارها موفق باشیم مثل 
روابط اجتماعی خوب، نقاشی خوب.

واقعیت این است که توانایی ما انسان  ها محدود است و همۀ ما در برخی موارد موفق و 
در برخی موارد ضعیف عمل می کنیم.

اما شناخت نقاط ضعف و پذیرش آنها کاملًا ضروری است. آنگاه با تکیه بر این خودآگاهی 
می  توانید با موفقیت حرکت کنید.

۳. شناخت افکار و گفت وگوهای درونی خود
بسیاری از ما انسان ها وقتی که کارهایمان را خوب انجام نمی دهیم از دست خود 

عصبانی شده و خود را سرزنش می کنیم.
اغلب در موقعیات مختلف زندگی ذهنمان فعال شده و گفتگوی درونی با خود داشته  ایم. 
این گفتگو با خود می  تواند منفی باشد و به احساسات ما صدمه بزند و ما را در شک و ترس 
هایمان باقی نگه دارد در حالیکه این گفتگو می  تواند مثبت باشد و به ما شهامت ببخشد و 

تشویق به انجام کارهای جدید کند.

۴. شناخت افکار، باورها و ارزش  های خود
دربارۀ موضوعات مختلف، ایده ها و باورهای خاصی داریم. باورهای ما افکاری است که 
که آنها را صحیح دانسته و بر مبنای آن عمل می  کنیم. ارزش  ها ملاک  هایی است که 
به وسیلۀ آن افکار و باورهایمان را مورد ارزیابی قرار می  دهیم. باورها، ارزش  ها و به طور 
کلی نحوۀ نگرش ما نسبت به زندگی قابل تغییر است و می توانیم هر کجا لازم باشد در 
افکار و باورهایمان تغییر ایجاد کنیم و به اصلاح و تعدیل ساخت  های ذهنی خود بپردازیم.

۵. شناخت اهداف خود
هدف جایی است که می خواهیم به آن برسیم و برای رسیدن به آن برنامه  ریزی می  
کنیم. هر چقدر شناخت ما از خودمان واقعی  تر باشد هدفی را هم که برای خود برمی 
گزینیم واقع بینانه  تر می شود و احتمال دستیابی به آن نیز بیشتر است. برای دستیابی به 
اهداف، باید آن را از حالت کلی و مبهم آن خارج ساخته و هدف خود را به اجزایش تقسیم 
کنیم و مرحله به مرحله پیش برویم. در این مراحل هم به توانمندی  های خود بیشتر آگاه 

می  شویم و هم این آگاهی به ما کمک می  کند که اشتباهات خود را رفع کنیم.
عوامل مؤثر در رشد خودآگاهی

۱- پذیرش خود
خودمان را با تمام نقاط قوت و ضعفمان بپذیریم و دوست داشته  باشیم. مسلما" عوامل 
متعددی در چگونگی پذیرفتن خود به همان شکل که هستیم نقش دارد. اما یکی از عوامل 

مؤثر، پذیرفتن اشتباهاتی است که از ما سر می زند.
۲- پذیرش دیگران

به معنای پذیرش انسان  ها به همان شکلی که هستند با تمامی شباهت  ها و تفاوت  های 
بین فردی. به نظر می  رسد دو عامل زیربنایی که تمامی تفاوت  ها از آن نشأت می  گیرند 
عبارتند از تفاوت های ژنتیکی و توارثی و محیطی که هیچ دو نفری را نمی  توان کاملا" 

شبیه به هم پیدا کرد.
۳- قبول مسئولیت ها

با قبول مسئولیت ها شما گام بسیار مهمی در رشد اعتماد به  نفس خود و رسیدن به 
خودآگاهی بیشتر برداشته اید. قبول مسئولیت و درگیر شدن با مسائل مربوط به آن باعث 
می  شود که به نقاط قوت و ضعف خود بیشتر پی ببریم. یکی از بزرگ ترین این موانع ترس 

از شکست و اشتباه کردن است.
علیرضا راجی کارشناس ارشد مشاوره

مهارت های  زندگی 

سمینار تخصصی وایلانت  با حضور مدیرعامل شرکت وایلانت و مدیرعامل شرکت تهویه نیا  در تهران برگزارشد.
مدیرعامل شرکت تهویه نیا  در این سمینار تخصصی با تاکید بر اینکه  مصرف بی رویه انرژی ،آلودگی هوا  را به همراه دارد گفت 

:جهت کاهش  آگودگی استفاده از انرژی های نو به جای انرژی های فسیلی  باید مورد توجه قرار گیرد.
مهندس صدری اظهارداشت :پکیج های وایلانت با برخورداری از سیستم های پیشرفته ، با کیفیت ، بازدهی بالا و ارائه خدمات پس 
از فروش مناسب گام مناسبی در جهت کاهش آگودگی  برداشته است .وی در ادامه به سابقه 140 ساله ی این شرکت آلمانی در تولید 
آبگرمکن و پکیج های آب گرم در سراسر دنیا و حضور 80 ساله در بازار ایران  اشاره کرد  و افزود : در طول این مدت دوام و کیفیت 

محصولات این شرکت به اثبات رسیده و اینک محبوبترین برند در ایران می باشد.
وی یکی از فاکتورهای اصلی صرفه جویی درمصرف انرژی و جلوگیری از آلودگی آب استفاده از انرژی خورشیدی عنوان کرد ادامه 

داد : امکان اتصال این پگیج ها به صفحات خورشیدی موجب می شود نیاز به سوخت گیری گاز در این پکیج ها نباشد.
صدری با تاکید بر لزوم استفاده از انرژی های نو به جای انرژی های فسیلی اظهارداشت : این مدل پکیج ها در مقایسه با سیستم های 
گرمایشی مرکزی از اسقلال بیشتری برخوردارند.وی تصریح کرد :گروه وایلانت از 8 گروه اصلی تشکیل شده ولی در ایران فقط 3 گروه 
کار می کنند،وایلانت در 60 کشور دنیا فعالیت می کنند و هزار فروشنده محصولات ما را عرضه می کنند. صدری اضافه کرد :شرکت 
وایلانت در سال 1874 تاسیس و بیش از 140 سال سابقه فعالیت دارد وخرگوش نماد شرکت وایلانت می باشد.مدیر عامل تهویه نیا 
خاطر نشان کرد: 2/4 میلیارد یورو گردش مالی در سال 2017 بیش از 25% محصولات وایلانت در خارج از اروپابه فروش می رسد.

وی ادامه داد :همکاری وایلانت با نیا در سال  2015 شروع و با بیش از 50 نماینده فروش در ایران دارد  و آموزش به کادر خدماتی 
نیز درایران ادامه داردوکیفیت ، اصلی ترین هدف و آرمان موسسه وایلانت می باشد.مدیر عامل شرکت وایلانت  نیز در این سمینار  
گزارشی از دستاوردهای 140 ساله  این شرکت ارایه کرد.مدیر فروش وایلانت در شرکت تهویه نیا  نیز در این سمینار تخصصی با اشاره 
از تاریخچه تهویه نیا در ایران  گفت : 150 نفر  که همگی متخصص تاسیسات  هستند در شرکت تهویه نیا مشغول به فعالیت هستند 
و این شرکت  5 شعبه  فعال در شهرهای مشهد،اهواز،کیش،قشم و چابهاردارد.مهندس نیک پور افزود :  شرکت تهویه نیا برندهایی اج

نرال،گری،هیتاچی،کوکن،اشنایدر،وایلانت،ویزمن و یازاکی  فعالیت می نماید.
وی ادامه داد : معیار انتخاب این برندها شهرت شرکت سازنده-کیفیت محصولات-بهره گیری از فن آوری های نوین در ساخت 
محصول با راندمان بالا-بهینه سازی مصرف انرژی-حافظ محیط زیست-ساخت دستگاههای هوشمند در سیستم تاسیساتی  میباشد.

وی تصریح کرد : : با توجه به تمام این معیارها وایلانت را به عنوان همکار در سیستم های گرمایشی انتخاب کردیم.مهندس نیک 
پور  با بیان اینکه وایلانت دومین کمپانی بزرگ در اروپا می باشد گفت :تمام سرویس کاران شرکت نیا در رابطه با نصب و راه اندازی 

دستگاه های وایلانت در ایران تحت آموزش بوده و با دانش کامل این امر را انجام می دهند.

سمینار تخصصی وایلانت  برگزارشد

خانواده به عنوان نخستین الگوی تربیتی فرد در شرایط کنونی و 
تحت تاثیر تغییر سبک زندگی، بخشی از کارکرد تربیتی خود را به 
دیگر مراکز داده است. این نهادها تربیت گلخانه ای کودکان را در 

دستور کار قرار داده اند. 
فرد برای حضور در جامعه ، نخست از خانواده مفاهیمی مانند روح 
سازندگی، قدرت اجتماعی شدن و جهت دهی به رفتار می آموزد 
و در ادامه با حضور در مراکز آموزشی آنها را به کار خواهد بست. اما 
تغییر سبک زندگی، مشکلات اقتصادی، تغییر شکل خانواده ها و 
ظهور نهادهای تربیتی جدید موجب شده تا خانواده به مانند گذشته 

دیگر در تمام امور تربیتی و اجتماعی دخیل نباشد. 
مهد کودک به عنوان پدیده ای وارداتی هر چند که این روزها به 
مکانی برای نگهداری و تربیت کودکان در دنیای پرمشغله والدین 
تبدیل شده، اما شیوه تربیت و آموزش هایی که در این مراکز به 
کودکان داده می شود با اصول تربیتی والدین متفاوت است. کودک 
در چنین شرایطی به عنوان فردی با شخصیت چند وجهی وارد 
جامعه خواهد شد. تناقض شیوه های تربیتی در خانواده، مهد و 
مراکز آموزشی بهانه ای شد تا گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا 
برای واکاوی نقش خانواده در تربیت کودکان با »مجید ابهری« 
آسیب شناس و متخصص علوم رفتاری و »امان الله قرایی مقدم« 

جامعه شناس به گفت وگو بنشیند.
**چندگانگی شخصیت کودکان دور از خانواده 

ابهری در تبیین چرایی تربیت کودک در خانواده به پژوهشگر ایرنا 
گفت: خانواده به عنوان اولین کلاس تربیتی و آموزش فرزندان، 
نقش بی بدیلی در آینده فکری و اجتماعی فرد دارد. والدین به 
عنوان الگوهای رفتاری، نقش مهمی در پی ریزی بینش های فردی 
و اجتماعیِ زندگی ایفا می کنند. ابهری ادامه داد: کودک تا سن 
دوسالگی تنها پدر، مادر و افراد خانواده خود را می شناسد و بیشترِ 
کلماتی که بر زبان می آورد به تقلید از این افراد است. پس از 
این مرحله، خانواده در فاصله 2 تا 6 سالگی ارزش های اخلاقی و 
اجتماعی به خردسال آموزش می دهد. ابهری ادامه داد: دوره دوم 
رشد کودک یکی از مهمترین دوره های زندگی است. در این دوره 
مفاهیم خوب، بد، کوچکتر، بزرگتر و مالکیت خصوصی در کودک 
نهادینه خواهد شد. همچنین کودک در این مقطع از زندگی با 

مفاهیم جنسی و فیزیولژی خود از طریق والدین آسنا می شود.
این روانشناس در زمینه خطراتی که ممکن است کودک در آینده 
با آن مواجه باشد ، گفت: از دیگر مفاهیمی که باید در خانواده 
به کودک آموخته شود مسئله چگونگی اعتماد به افراد غیرخانواده 
است. کودک باید بداند استفاده از برخی واژه ها مانند عمو و دایی از 

سوی بیگانگان عواقب خوبی به دنبال نخواهد داشت. 
و دیگر  با عنوان،»آیا مهد کودک  به پرسشی  پاسخ  ابهری در 
نهادهای آموزشی می تواند این کارکردها را به خوبی انجام دهند؟« 
گفت: کودک در هیچ مکان و نهاد تربیتی نمی تواند از مهر و عاطفه 

ای مانند عاطفه خانواده بهرمند شود. سپردن کودک به مهد و دیگر 
مراکز تربیتی نه تنها وی را از مهر مادری و آغوش پدر محروم می 
کند بلکه با دوری وی از والدین، حس وابستگی به خانواده در وی 
کمرنگ می شود. وی در پایان گفت: تضاد تربیتی شکل گرفته بین 
خانه، مدرسه و مهد موجب شکل گیری بسیاری از انحرافات فکری 
و اخلاقی خواهد شد که نتیجه آن افزایش آسیب های اجتماعی 

است.
 ** بیگانگی با فرهنگ ملی در مهدها 

قرایی مقدم در زمینه نقش خانواده در تربیت فرد، معتقداست : با 
وجود شکل گیری نهادهای مختلف تربیتی، همچنان خانواده نقش 
اول و اساسی در تربیت فرد دارد.  او با اشاره به نتایج تحقیقات 
شناس  انسان  مید«  »مارگارت  تحقیقات  کرد:  اظهار  مختلف 
آمریکایی، در بین دو قبیله متفاوت نشانگر آن است که شیوه قنداق 
تاثیر  بر آینده کودک  کردن و رفتار مادران در زمان شیردهی، 
مستقیم خواهد گذاشت و وی را برای 70 سال زندگی در جامعه 
آماده می کند. قرایی مقدم با بیان اینکه خانواده سلول بنیادی 
جامعه است؛ گفت: نهادهایی که در حوزه تربیتی برخی از نقش 
های خانواده را عهده دارند، نمی توانند کارکرد واقعی خانواده را به 
بهترین شکل ممکن ایفا کنند. در این لازم است همزمان با تغییر 
سبک زندگی، پیش نیازهای تقویت نهاد خانواده بازیابی کارکردهای 

اصلی آن نیز در دستور کار قرار گیرد.

این جامعه شناس در ادامه یادآور شد: هر چند که در یک سده 
گذشته برای رفع مشکلات والدین شاغل، مهد هایی ایجاد شد اما 
شیوه گزینش مربیان این مهدها و آموزش هایی که به کودکان داده 
می شود نشان از آن دارد که تربیت فرزند در این مکان ها بیگانه با 

هویت و فرهنگ حاکم بر جامعه است. 
قرایی مقدم در پایان گفت: تقویت نهاد خانواده برای پرورش انسان 
بهنجار، نیازمند پپیش زمینه های فراوانی است. یکی از راهکارهای 
بازگشت اصالت فرهنگی به خانواده ایرانی، رواج موسیقی های اصیل 

ملی است زیرا این موسیقی ها اصالت فرهنگ دارند. 
براساس آنچه گفته شد تربیت کودک در مراکزی متمایز از خانواده 
بدون توجه به بعد عاطفی و پرورشی آنان، نه تنها ذهنیت فرد برای 
آینده نگری و نهادینه شدن رفتار اجتماعی آماده نمی کند، بلکه 
موجب می شود تا رفتار وی دچار چندگانگی تربیتی شود. این 
چند گانگی محصول تربیت های متفاوتی است که از سوی خانواده، 
مربیان مهد و معلمان مدرسه به فرد آموخته می شود. برخورد های 
چندگانه و شیوه های تربیتی متفاوت در مدارس، مهد و فضاهای 
مجازی بی هویت فردی و در نهایت آسیب های اجتماعی را به 

دنبال خواهد داشت. 
در این زمینه لازم است تدبیری اندیشیده شود تا شیوه پرورش و 
تربیت کودک در یک سنی خاص بر مبنای الگوی منسجم طراحی 

شود که قابل اجرا در خانواده، مهد و نهاد های آموزشی باشد. 

در گفت وگو با کارشناسان علوم رفتاری مطرح شد

تربیت کودکان در مهدها گلخانه ای است 






